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26 stycznia 2004 r. odbyło się XVI zwyczajne 
posiedzenie Senatu Politechniki Śląskiej. Po
rządek dzienny przewidywał (w skrócie): za
opiniowanie wniosku Politechniki Szczeciń
skiej w sprawie nadania tytułu doktora h.c. pro
fesorowi Stefanowi Wojciechowskiemu z Po
litechniki Warszawskiej, zaopiniowanie wnio
sków w sprawie mianowania na stanowiska 
profesorskie, podjęcie uchwał w sprawie za
twierdzenia "Akademickiego Kodeksu Etycz
nego Politechniki Śląskiej" i "Zasad przyzna
wania godności Honorowego Profesora Poli
techniki Śląskiej", informację o planowanej 
liczbie grupogodzin w roku akademickim 
2003/2004, sprawy bieżące i wolne wnioski.

■ Otwierając obrady JM Rektor W. ZIE
LIŃSKI poinformował o wyróżnieniu Poli
techniki Śląskiej statuetką "Oskara Śląskie
go" (patrz okładka) za aktywną działalność na 
rzecz Śląska. Na ręce Senatu JM Rektor zło
żył podziękowania dla całej społeczności aka
demickiej za wkład pracy, który pozwolił to 
wyróżnienie uzyskać.
Statuetki "Oskara Śląskiego" otrzymali rów
nież: prof. A. Bochenek - kardiochirurg, 
A. Małysz - skoczek narciarski, prof. M. Gó
recki - kompozytor, Bank Śląski oraz Akade
mia Muzyczna w Katowicach.

■ Otwierając temat zaopiniowania wniosku 
Politechniki Szczecińskiej w sprawie nada
nia tytułu doktora h.c. profesorowi Stefano
wi Wojciechowskiemu z Politechniki War
szawskiej Rektor W. ZIELIŃSKI przypomniał, 
że na grudniowym posiedzeniu Senat powie
rzył rolę recenzenta wniosku prof. dr hab. inż. 
Leszkowi Dobrzańskiemu.
Prof. L. DOBRZAŃSKI odczytał swoją ob
szerną i wnikliwą recenzję, w której, przedsta
wiając przebieg kariery naukowej i zawodowej 
prof. S. Wojciechowskiego, pisze m.in.:
"[...] Pan prof. zw. dr hab. inż. Stefan M. Woj
ciechowski ukształtował bardzo wszechstronnie 
swą sylwetkę naukowca, badacza, pedagoga i 
organizatora nauki. Jest aktywny zawodowo 
przez niemalże cały okres powojenny przez 
około 55 lat, z czego 53 lata przepracował 
w Politechnice Warszawskiej. Równocześnie 
6 lat przepracował w przemyśle hutniczym, a 
ponadto 7 lat pracował w resortowych instytu
tach naukowych, a blisko 2 lata spędził na dłu
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Mu to możliwość gruntownego poznania proble
matyki naukowej, a także praktycznych proble
mów metaloznawczych oraz technologii hutni
czych i obróbki cieplnej stopów metali. Tak 
gruntowne przygotowanie do aktywności nauko
wej i inżynierskiej zostało wykorzystane przez 
P. prof. zw. dr hab. inż. Stefana M. Wojciechow
skiego z wielkim pożytkiem dla wykonywanych 
przez Niego badań naukowych, kształtowania 
Jego szkoły naukowej, a z czasem dla organi
zacji i koordynacji przez Niego ważnych dla Kraju 
i Polskiej Nauki badań nad nowymi materiałami 
inżynierskimi i awangardowymi technologiami 
procesów materiałowych. [...]
Dorobek publikacyjny P. prof. zw. dr hab. inż. Ste
fana M. Wojciechowskiego obejmuje ok. 70 ory
ginalnych publikacji naukowych głównie w za
granicznych i krajowych czasopismach nauko
wych, a ponadto 3 podręczniki akademickie i 
redakcję naukową tłumaczeń na język polski 3 
anglojęzycznych podręczników akademickich 
z zakresu materiałów inżynierskich i projekto
wania materiałowego, opracowanych przez 
p. profesorów M.F. Ashbyego i D.R. Jonesa. 
Największy i imponujący jest dorobek P. prof. 
zw. dr hab. inż. Stefana M. Wojciechowskiego 
w zakresie promowania i rozwoju młodych kadr 
naukowych. Osobiście wypromował 17 dokto
rów nauk technicznych, z których kilku jak 
p. prof. dr hab. inż. Tadeusz Wierzchoń, p. prof. 
dr hab. inż. Andrzej Michalski i p. prof. dr hab. 
inż. Krzysztof Zdunek są profesorami, podob
nie jak inni, którzy rozpoczęli z Nim współpra
cę po uzyskaniu stopnia naukowego doktora, 
jak p. prof. dr hab. inż. Marcin Leonowicz lub 
p. prof. Jan Weyher, który habilitował się w re
nomowanym Uniwesytecie w Montpellier we 
Francji, a p. dr Ludwik Styczyński zajmuje wy
sokie stanowisko kierownicze w jednej z firm 
w USA. [...] Znany jest przy tym z bardzo su
rowych, pryncypialnych, ale równocześnie rze
czowych i sprawiedliwych ocen, które wielu 
młodym uczonym dały szanse spełnienia się 
i dalszego rozwoju naukowego. Jako znakomity 
i pragmatyczny organizator dał również wielkie 
szanse rozwoju naukowego podległym Mu pra
cownikom. [...]
Jako Dziekan, a następnie jako Dyrektor Insty
tutu na prawach Wydziału, odegrał wielką rolę 
w opracowaniu nowoczesnych planów i progra
mów studiów dla kierunku "Inżynieria materia
łowa", z godnym podziwu uporem i konse
kwencją lansując w Polsce paradygmat inżynie
rii materiałowej, przekazującej zależności mię
dzy materiałem inżynierskim, jego technologią, 
strukturą i własnościami. Wniósł również oso
bisty wkład w rozwój dydaktyki inżynierii mate
riałowej, gdyż jako pierwszy w Polsce opraco-

przedmiotu na temat "Materiałów kompozyto
wych". Wykłady na ten temat przez 3 lata po
nadto prowadził gościnnie w Politechnice Łódz
kiej.
Zainspirował opracowanie ekspertyz pt. "Sys
temy kształcenia w szkołach wyższych w ob
szarze nauki o materiałach i inżynierii materia
łowej" dla PAN w 1993 roku (25% udział), a tak
że pt. "Koncepcja modyfikacji zajęć dydaktycz
nych z inżynierii materiałowej na wydziałach 
mechanicznych", wdrożonej w 1995 roku na 
Politechnice Warszawskiej.
Stworzył podstawy nowoczesnych programów 
studiów w tym zakresie, które znalazły wielu 
naśladowców w innych uczelniach technicznych 
w Kraju. Do dziś jego głos na temat twórczych 
poszukiwań w zakresie dydaktyki inżynierii ma
teriałowej oraz badań nowoczesnych materia
łów inżynierskich brzmi klarownie i jasno na 
wielu konferencjach naukowych, nierzadko 
utrwalony w czasopismach naukowych, i sta
nowi twórczą inspirację w tym zakresie dla ca
łego krajowego środowiska naukowego inżynie
rii materiałowej".
W podsumowaniu prof. L. Dobrzański konkluduje: 
"Wyniki Jego pracy we wszystkich obszarach 
w pełni zasługują na najwyższy szacunek i po
dziw. Znakomicie służy Polskiej Nauce i szkol
nictwu wyższemu w Polsce, łącząc świetnie role 
naukowca, badacza, dydaktyka, kreatora kadr 
naukowych, a nade wszystko organizatora na
uki. Jako jeden z najwybitniejszych specjalistów 
w zakresie inżynierii materiałowej uzyskał wielki 
i niespotykany autorytet naukowy nie tylko 
w kraju, ale i za granicą.
Biorąc zatem pod uwagę, że P. prof. zw. dr hab. 
inż. Stefan M. Wojciechowski położył wielkie 
zasługi dla rozwoju nauki o materiałach i inży
nierii materiałowej w Polsce, podkreślone w ni
niejszej recenzji, jak również te, na które nie 
zdołałem należycie zwrócić uwagi, wnioskuję do 
Wysokiego Senatu Politechniki Śląskiej, aby 
wyrazić pełne poparcie dla inicjatywy przyzna
nia Mu tytułu i godności doktora honoris causa 
Politechniki Szczecińskiej".

W tajnym głosowaniu Senat wyraził poparcie 
dla wniosku 44 głosami przy jednym wstrzy
mującym się.

■ Wniosek Rady Wydziału Automatyki, Elek
troniki i Informatyki w sprawie pierwszego 
mianowania dra hab. inż. Andrzeja Polań
skiego na stanowisko profesora nadzwyczaj
nego przedstawił Dziekan prof. J. RUTKOW
SKI. Pozytywną opinię Senackiej Komisji ds. 
Kadry Naukowej przedstawił Rektor W. ZIE
LIŃSKI.
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Dr hab. inż. Andrzej Polański, lat 45,
jest zatrudniony w Politechnice Śląskiej od 
1982 roku. Stopień naukowy doktora uzyskał 
w 1991 roku na Wydziale Automatyki, Elektro
niki i Informatyki, zaś doktora habilitowanego na 
tym samym wydziale w 2000 roku. Działalność 
naukową prowadzi w dziedzinie automatyki 
i robotyki, w szczególności bioinformatyki. Jego 
główne zainteresowania badawcze dotyczą mo
delowania i sterowania układami dynamiczny
mi, modelami matematycznymi w biologii i me
dycynie, biotechnologii.
Dorobek naukowy dra hab. inż. A. Polańskie
go obejmuje łącznie 89 (po habilitacji - 20) pu
blikacji, jeden patent, dwukrotne zaproszenie 
na wykłady za granicą, promotorstwo dwóch 
otwartych przewodów doktorskich, jedną recen
zję doktorską i jedną habilitacyjną. Przygotował 
i prowadzi wykłady w swojej specjalności, tak
że w języku angielskim dla makrokierunku na 
Wydziale AEil - Introduction to System Dyna
mics, Biotechnical Systems. W latach 2002- 
2003 prowadził na Uniwersytecie Rice (Ho
uston, USA) wykład nt. Statistical Model Buil- 
ding dla studentów studiów magisterskich i dok
toranckich.
Dla Zakładów Chemicznych w Puławach opra
cował w 1987 roku model matematyczny dla 
instalacji półtechnicznej PSA (Pressure Swing 
Adsorbtion).
Dr hab. inż. A. Polański utrzymuje intensywne 
kontakty z czołowymi uczelniami i ośrodkami 
zagranicznymi. Prowadził wykłady w Rice 
University, Houston, USA, uczestniczył w pro
jekcie NATO Collaborative Linkage Grant 
LST.CLG.977845, Gene Expression Data: Ima
ge Processing and Classification Algorithms 
jako Principal lnvestigator od lutego 2001 
do czerwca 2002. Uczestniczy w sieci PR6, 
M3CS - Modelling, Mathematical Methods and 
Computer Simulation of Tumor Growth and 
Therapy.

Senat w tajnym głosowaniu poparł wniosek 
44 głosami przy jednym wstrzymującym się.

■ Wniosek Rady Wydziału Chemicznego 
w sprawie pierwszego mianowania dra hab. 
inż. Piotra Synowca na stanowisko profeso
ra nadzwyczajnego przedstawił Dziekan prof. 
J. SUWIŃSKI. Pozytywną opinię Senackiej 
Komisji ds. Kadry Naukowej przedstawił Rek
tor W. ZIELIŃSKI.

Dr hab. inż. Piotr Synowiec, lat 48, jest 
zatrudniony w Politechnice Śląskiej od 1979 
roku. Stopień naukowy doktora uzyskał w 1986 
roku na Wydziale Chemicznym Politechniki 
Śląskiej, zaś doktora habilitowanego na Wy

dziale Chemicznym Politechniki Wrocławskiej 
w 1999 roku. Jego dyscypliną naukową jest in
żynieria chemiczna, zaś główne zainteresowa
nia badawcze dotyczą wymiany ciepła i masy, 
krystalizacji z roztworu, mieszania, utylizacji cie
kłych odpadów z wykorzystaniem krystalizacji. 
Dorobek naukowy dra hab. inż. P. Synowca, to: 
1 monografia, 46 (po habilitacji - 13) publika
cji, 43 (15) prac niepublikowanych, 23 (9) 
uczestnictw w konferencjach, 4 patenty, 3 (1) 
wdrożenia przemysłowe. Jest promotorem 
przewodu doktorskiego (obrona w lutym br.) 
Prowadzi wykłady z wybranych dziedzin inży
nierii chemicznej, wypromował ok. 22 dyplo
mantów, był opiekunem obozów naukowych. 
Na makrokierunku prowadzi wykład w języku 
angielskim pt. Industrial Equipment.
Dr hab. inż. P. Synowiec wielokrotnie opiniował 
projekty przemysłowe dofinansowywane przez 
Ministerstwo Gospodarki. Wykonywał eksper
tyzy i propozycje modernizacji istniejących 
instalacji przemysłowych, a także projekty pro
cesowe nowych ciągów technologicznych dla 
ZA Tarnów-Mościce, ZA Puławy, ZS Janiksoda, 
ZCh Złotniki, KGHM Legnica.
Od 1991 roku jest członkiem European Fede- 
ration of Chemical Engineering in the Working 
Party Crystallization. W latach 1989-1990 prze
bywał na Politechnice w Monachium jako sty
pendysta Fundacji Humboldta. W latach 1991- 
1992 był zatrudniony jako post-doctoral rese- 
arch fellow w University College London.
Dr hab. inż. P. Synowiec pełnił obowiązki prze
wodniczącego Uczelnianej Komisji ds. złomo
wania i spisywania ubytków metali szlachet
nych. Był pełnomocnikiem kierownika Katedry 
Inżynierii Chemicznej i Procesowej ds. kapital
nych remontów i uczestnikiem akcji "Wspólna 
matura".

Senat w tajnym głosowaniu poparł wniosek 
46 głosami przy jednym wstrzymującym się.

■ Wniosek Rady Wydziału Organizacji i Za
rządzania w sprawie pierwszego mianowania 
dra hab. inż. Teodora Winklera na stanowi
sko profesora nadzwyczajnego przedstawił 
Dziekan prof. A. KARBOWNIK. Pozytywną 
opinię Senackiej Komisji ds. Kadry Naukowej 
przedstawił Rektor W. ZIELIŃSKI. Z głosem 
w pełni popierającym wniosek wystąpił prof. 
J. KAŹMIERCZAK.

Dr hab. inż. Teodor Winkler, ur. w 1945 
roku w Katowicach, podjął pracę w Instytucie 
Mechaniki i Podstaw Konstrukcji Maszyn po 
ukończeniu studiów na Wydziale Mechanicz
nym Technologicznym w 1970 roku. Pracę dok
torską obronił na Wydziale Mechanicznym
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się do Centrum Mechanizacji Górnictwa "KO- 
MAG" w Gliwicach, skąd w 1996 roku powrócił 
na Uczelnię i podjął pracę na Wydziale Orga
nizacji i Zarządzania. W 2002 roku uzyskał ha
bilitację w Głównym Instytucie Górnictwa z za
kresu górnictwa - maszyn i urządzeń górni
czych. Obecnie jest kierownikiem Zakładu In
żynierii Środowiska Pracy i zastępcą kierowni
ka Katedry Podstaw Systemów Technicznych. 
Równocześnie jest docentem w CMG "KO- 
MAG", gdzie kieruje Laboratorium Metod Mo
delowania i Ergonomii.
Dr hab. inż. T. Winkler specjalizuje się w kom
puterowym wspomaganiu zadań inżynierskich, 
interesując się w szczególności: komputero
wym wspomaganiem projektowania układów 
antropotechnicznych, modelowaniem cech an
tropometrycznych, modelowaniem i wizuali
zacją zagrożeń (zwłaszcza w górnictwie), wir
tualnym prototypowaniem maszyn z uwzględ
nieniem obecności człowieka. Wyniki tych prac 
są stosowane przy projektowaniu zmechanizo
wanych systemów górniczych i organizacji prac 
w górnictwie, a także poza środowiskiem tech
nicznym, np. w organizacji pracy pielęgniarek 
i stomatologów. Aktywnie uczestniczy w 6 PR 
UE. W Centrum Doskonałości MECHSYS przy 
CMG "KOMAG" jest odpowiedzialny za realiza
cję czterech zadań. Jego książka "Komputero
wy zapis konstrukcji" zapoczątkowała w 1987 
roku kontynuowaną do dziś przez WNT serię 
wydawniczą CAD/CAM. Prowadzi wykłady 
z następujących przedmiotów: komputerowe 
wspomaganie zadań inżynierskich, projektowa
nie układów antropotechnicznych, grafika kom
puterowa, systemy CAD.
Dorobek naukowy dra hab. inż. T. Winklera 
obejmuje 72 (po habilitacji - 14) publikacje, 
w tym. m.in. 1 książkę, 1 monografię, 4 otwar
te przewody doktorskie, 3 patenty, 2 recenzje 
monografii. Ponadto ma w dorobku 29 (11) nie
publikowanych prac badawczych.
Jest członkiem SIMP oraz następujących gre
miów: Gesellschaft fur Arbeitswissenschaft 
(Niemcy), Racy Naukowej CMG "KOMAG", 
Rady Programowej czasopisma "Maszyny Gór
nicze", Komisji Dyscyplinarnej Jednostek Ba
dawczo-Rozwojowych (w Ministerstwie Pracy 
i Polityki Społecznej).

Senat w tajnym głosowaniu poparł wniosek 
43 głosami przy 4 wstrzymujących się.

■ Wniosek Rady Wydziału Inżynierii Środo
wiska i Energetyki w sprawie przedłużenia 
mianowania doc. dra hab. inż. Zbigniewa 
Rudnickiego na stanowisko profesora nad
zwyczajnego na czas nieokreślony przedsta
wił Dziekan prof. M. BODZEK. Pozytywną

opinię Senackiej Komisji ds. Kadry Naukowej 
przedstawił Rektor W. ZIELIŃSKI.

Doc. dr hab. inż. Zbigniew Rudnic
ki, lat 63, jest zatrudniony w Politechnice Ślą
skiej od 1969 roku. Stopień naukowy doktora 
uzyskał w 1972 roku na Wydziale Mechanicz
nym Energetycznym, zaś doktora habilitowane
go na tym samym wydziale w 1987 roku. Dzia
łalność naukową prowadzi w dziedzinie budo
wy i eksploatacji maszyn oraz techniki cieplnej. 
Jego główne zainteresowania badawcze to: 
metody analizy radiacyjnego przepływu energii, 
modele emisji promieniowania gazów technicz
nych, zastosowanie metody Monte Carlo do 
badania przewodzenia i promieniowania ciepła, 
modele matematyczne procesów cieplnych 
w piecach przemysłowych, zastosowanie tech
nologii wysokotemperaturowego spalania 
(HTC) w piecach przemysłowych.
Dorobek naukowy doc. Z. Rudnickiego obejmu
je 92 (po habilitacji - 50) publikacje, 3 (3) za
proszone wykłady, promotorstwo jednego za
kończonego i jednego otwartego przewodu 
doktorskiego.
Doc. Z. Rudnicki ma duże doświadczenie za
wodowe: 5 lat pracował w Hucie Łabędy, 
uczestniczył w kilkudziesięciu pracach badaw
czych i ekspertyzach zlecanych przez huty, ko
palnie, ośrodki badawczo-rozwojowe, biura pro
jektowe i inne instytucje. Ma też duże osiągnię
cia w dydaktyce: autorstwo dwóch podręczni
ków akademickich i współautorstwo w jednym, 
opracowanie czterech nowych wykładów; za tę 
działalność dwukrotnie otrzymał nagrody rektor
skie.
Doc. Z. Rudnicki prowadzi w szerokim zakre
sie współpracę z licznymi europejskimi uczel
niami i ośrodkami naukowymi. Współpraca ta 
ma różnorodny charakter: rządowego stypen
dium naukowego, krótkotrwałych pobytów 
w ramach grantów KBN lub programu TEM- 
PUS, udziału w konferencjach naukowych oraz 
wygłoszenia wykładów.
Doc. Z. Rudnicki pełnił lub pełni szereg funkcji 
organizacyjnych: sekretarza technicznego ko
misji rekrutacyjnej, członka komisji rektorskiej 
kontrolującej proces dydaktyczny, członka Ko
misji Dyscyplinarnej dla Nauczycieli Akademic
kich. Uczestniczył w organizacji zjazdów, sym
pozjów i konferencji naukowych, w tym przy re
alizacji programu TEMPUS-94. Trzecią kaden
cję pełni funkcję redaktora działowego w Wy
dawnictwie Politechniki Śląskiej.

Senat w tajnym głosowaniu poparł wniosek 
46 głosami przy jednym wstrzymującym się.

■ Wniosek Rady Wydziału Inżynierii Środo
wiska i Energetyki w sprawie przedłużenia



mianowania dra hab. inż. Andrzeja Rusina 
na stanowisko profesora nadzwyczajnego na 
czas nieokreślony przedstawił Dziekan prof. 
M. BODZEK. Pozytywną opinię Senackiej Ko
misji ds. Kadry Naukowej przedstawił Rektor 
W. ZIELIŃSKI.

Dr hab. inż. Andrzej Rusin, lat 45, jest 
zatrudniony w Politechnice Śląskiej od 1982 
roku. Stopnie naukowe uzyskał na Politechni
ce Śląskiej: doktora uzyskał w 1987 roku, zaś 
doktora habilitowanego na tym samym wydziale 
w 1996 roku. Działalność naukową prowadzi 
w dziedzinie budowy i eksploatacji maszyn, 
w szczególności maszyn i urządzeń energe
tycznych. Jego główne zainteresowania badaw
cze to: ocena stanu technicznego maszyn ener
getycznych, modelowanie i monitorowanie sta
nów cieplno-wytrzymałościowych turbin, stero
wanie on-line eksploatacją turbin, ocena nieza
wodności, bezpieczeństwa i ryzyka techniczne
go maszyn.
Jego dorobek naukowy obejmuje 107 publika
cji (po habilitacji - 39), w tym m.in. 2 (1) książ
ki i 1 monografię. Wypromował jednego dok
tora i jest promotorem kolejnego przewodu dok
torskiego. Sporządził 4 recenzje prac doktor
skich.
Dr hab. inż. A. Rusin jest współautorem skryp
tu i autorem czterech nowych wykładów. Pro
wadzi zajęcia na studiach podyplomowych 
w trzech politechnikach. Jest koordynatorem 
i współautorem punktowego systemu studiów 
na kierunku MBM, a także współautorem pla
nu studiów nowego kierunku "Energetyka" i peł
nomocnikiem dziekana Wydziału IŚiE ds. tego 
kierunku. Jest również koordynatorem akredy
tacji kierunku MBM na Wydziale. Prowadził 
około 50 prac magisterskich i inżynierskich. 
Uczestniczył w organizacji nowego laboratorium 
diagnostyki. Dwukrotnie otrzymał nagrody mi
nistra.
Współpraca dra hab. inż. A. Rusina z przemy
słem obejmuje udział w kilkudziesięciu pracach 
badawczych dotyczących:
- opracowania metody, systemu komputerowe
go i wykonania oceny stanu technicznego kil
kudziesięciu turbin w kilkunastu elektrowniach 
krajowych i zagranicznych,
- opracowanie i wdrożenie bloków ograniczeń 
termicznych, m.in. dla firm Alstom i Westing- 
house oraz kilku elektrowni,
- opracowanie i wdrożenie układów optymalne
go sterowania turbiną.
Dr hab. inż. A. Rusin pełnił funkcję prodzieka
na ds. studenckich oraz przewodniczącego ko
misji egzaminu dyplomowego dla kierunku 
MBM w latach 1999-2001. Uczestniczy również 
w pracach niemiecko-polsko-czeskiego zespołu

Arbeitsgemeinschaft Turbomaschinen, skupia
jącego ok. 10 uczelni technicznych z tych trzech 
krajów.

Senat w tajnym głosowaniu poparł wniosek 
jednomyślnie (47 głosami).

■ Poruszając temat zatwierdzenia "Akademic
kiego Kodeksu Etycznego" Rektor W. ZIELIŃ
SKI wyraził zdanie, że Senacka Komisja 
ds. Etyki przygotowała tekst krótki i zwięzły, 
ale zawierający wszystkie niezbędne elemen
ty, które powinny się znaleźć w takim doku
mencie. (Pełny tekst poniżej).

AKADEMICKI KODEKS ETYCZNY 
POLITECHNIKI ŚLĄSKIEJ

Pracownik akademicki Politechniki Śląskiej 
stosuje się do zasad ogólnoludzkiej etyki i 
moralności oraz przestrzega dobrych oby
czajów, a w szczególności powinien:
1. wykonywać swoje obowiązki zawodowe 

przy zachowaniu należytej rzetelności i sta
ranności,

2. uczestniczyć aktywnie w życiu macierzy
stej Uczelni i swojego środowiska nauko
wego,

3. swoją wiedzę i umiejętności wykorzysty
wać dla dobra Politechniki Śląskiej; nie 
prowadzić działalności i nieuczciwej kon
kurencji godzącej w jej interes, a zwłasz
cza nie przekazywać swoich uprawnień 
akademickich na rzecz innych uczelni lub 
jednostek naukowych,

4. przestrzegać zasad prawa autorskiego i 
sprawiedliwego podziału własności intelek
tualnej w stosunku do swoich współpra
cowników,

5. dbać o właściwy rozwój kadry naukowo- 
dydaktycznej i stale pracować nad wzbo
gaceniem i doskonaleniem jej umiejętno
ści badawczych i dydaktycznych,

6. kierować się zasadami kompetentności, 
bezstronności i terminowości w opiniowa
niu dorobku i prac naukowych,

7. być życzliwym wychowawcą studentów 
przy zachowaniu odpowiedniego poziomu 
wymagań i sprawiedliwych kryteriów oce
ny,

8. aktywnie sprzeciwiać się wszelkim prze
jawom zła, patologii naukowej i społecz
nej.

W jawnym głosowaniu Senat jednomyślnie za
twierdził Kodeks, podejmując stosowną 
uchwałę.

■ Prorektor W. CHOLEWA, przypominając, 
że poprawiony Statut Uczelni stworzył możli
wość przyznawania godności "Honorowego
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04 Profesora Politechniki Śląskiej" przedstawił 

proponowany tekst zasad przyznawania tej 
godności.

ZASADY PRZYZNAWANIA 
GODNOŚCI HONOROWEGO PROFESORA 

POLITECHNIKI ŚLĄSKIEJ

1. Godność Honorowego Profesora Politech
niki Śląskiej jest formą zaszczytnego wy
różnienia, przyznawaną przez Politechni
kę Śląską.

2. Godność ta, jako wyraz uznania, może 
być przyznawana wybitnym uczonym i na
uczycie lom  akadem ickim , którzy swoją 
działalnością przyczynili się do rozwoju 
Politechniki Śląskiej, przysporzyli jej do
brego imienia, albo też w inny sposób 
zasłużyli się dla niej.

3. Uprawnionym do wystąpienia z wnioskiem 
o przyznanie godności Honorowego Pro
fesora Politechniki Śląskiej są: Rektor oraz 
Dziekani za zgodą Rady Wydziału.

4. Umotywowane wnioski z rekomendujący
mi opiniami dwóch profesorów, pozytyw
nie zaopiniowane przez Senacką Komi
sję ds. Godności Honorowych, Rektor kie
ruje do Senatu.

5. Uchwałę o przyznaniu godności Senat po
dejmuje bezwzględną większością głosów.

6. Aktu przyznania godności dokonuje Rek
tor szczególnie z okazji Święta Politech
niki Śląskiej lub uroczystej inauguracji roku 
akadem ickiego.

Po dyskusji, w której udział wzięli: prof. 
J. ZAWADIAK, prof. J. FRĄCZEK, prof. 
J. SKRZYPCZYK oraz Rektor W. ZIELIŃSKI 
i Prorektor W. CHOLEWA, Senat w głosowa
niu jawnym jednomyślnie zatwierdził przedło
żony dokument, podejmując stosowną uchwałę.

■ Rektor W. ZIELIŃSKI omówił przedłożo
ne materiały tabelaryczne podające planowa
ne liczby grupogodzin na rok akademicki 
2003/2004. Zwrócił przy tym uwagę na fakt 
zmniejszenia się liczby grupogodzin o około 
50000 godzin, co zmniejszy planowane wypła
ty za nadgodziny o około 1,5 min zł netto.

■ W sprawach bieżących i wolnych wnio
skach głos zabierali: Rektor W. ZIELIŃSKI, 
prof. L. DOBRZAŃSKI i prof. S. KOCHOW- 
SKI. Poruszono sprawy:
- rosnącej liczby obron prac doktorskich,
- wciąż - mimo wzrostu - niezadowalająca 

liczbę habilitacji.
Red. 

(na podstawie protokołu)

KRONIKA 
REKTORSKA

•  5 stycznia br. Rektor W. ZIELIŃSKI wziął 
udział w imprezie "Gwiazdka z Trybuną 
Śląską", organizowanej wspólnie z Programem 
3 Telewizji Polskiej.

•  9 stycznia br. Rektor W. ZIELIŃSKI wraz 
z prorektorami W. CHOLEWĄ i M. DOLIP- 
SKIM uczestniczył w spotkaniu noworocznym, 
które zostało zorganizowane prze Prezydenta 
Miasta Gliwice Zygmunta Frankiewicza w sa
lach ratusza miejskiego.

•  13 stycznia br. w siedzibie firmy Fiat Auto 
Poland S.A. w Tychach odbyło się coroczne 
spotkanie przedstawicieli Fiata i Politechniki 
Śląskiej podsumowujące współpracę w 2003 
roku i wytyczające kierunki współpracy na rok 
2004. W spotkaniu wziął udział Rektor W. ZIE
LIŃSKI oraz prorektorzy M. DOLIPSKI i 
R. WILK. Kulminacyjnym punktem spotkania 
było podpisanie przez Dott. Mario Liberale - 
Dyrektora ds. Personalnych FAP i Rektora 
W. Zielińskiego porozumienia o współpracy 
w roku 2004.

•  13 stycznia br. Prorektor M. DOLIPSKI 
przewodniczył posiedzeniu Zarządu Klubu 
AZS Politechniki Śląskiej, które odbyło się 
w sali konferencyjnej Ośrodka Sportu.

•  14 stycznia br. Rektor W. ZIELIŃSKI wziął 
udział w uroczystości nadania tytułu doktora 
honoris causa Politechniki Częstochowskiej 
Profesorowi Leopoldowi Jezierskiemu, wybit
nemu specjaliście z inżynierii materiałowej i 
metalurgii, bliskiemu współpracownikowi Po
litechniki Śląskiej.

•  14 stycznia br. Rektor W. ZIELIŃSKI wziął 
udział w spotkaniu noworocznym byłych pra
cowników Uczelni, zorganizowanym w Klubie 
Pracowników Politechniki Śląskiej przez 
NSZZ "Solidarność".

•  W dniach 15-18 stycznia br. Rektor W. ZIE
LIŃSKI uczestniczył w obradach Konferencji 
Rektorów Polskich Uczelni Technicznych, któ
re tym razem miały miejsce w Akademii Tech
niczno-Humanistycznej w Bielsku-Białej. 
Głównymi tematami obrad były: projekt nowej 
ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym, nowe 
warunki pomocy materialnej dla studentów, ja 



kość studiów oraz relacje między Państwową 
Komisją Akredytacyjną a Komisją Akredyta
cyjną Uczelni Technicznych.

•  16 stycznia br. Rektor W. ZIELIŃSKI pod
czas uroczystości zorganizowanych w Biblio
tece Śląskiej odebrał godło promocyjne "Oskar 
Śląski" (patrz okładka).

•  16 stycznia br. Prorektor M. DOLIPSKI 
uczestniczył w posiedzeniu Prezydium Rady 
Naukowej Śląskiego Centrum Zaawansowa
nych Technologii, które odbyło się w pomiesz
czeniach Rektoratu.

•  ł6 stycznia br. Prorektor M. DOLIPSKI 
uczestniczył w imieniu Rektora w uroczysto
ści podpisania porozumienia o współpracy po
między Laboratorium Nowoczesnych Techno
logii Przemysłowych w Centrum Kształcenia 
Inżynierów a Izbą Przemysłowo-Handlową 
Rybnickiego Okręgu Przemysłowego.

•  17 stycznia br. Prorektor M. DOLIPSKI 
uczestniczył w spotkaniu noworocznym z dy
rektorami szkół gliwickich oraz przedstawicie
lami stowarzyszeń i klubów sportowych, któ
re odbyło się z Sali Sesyjnej Urzędu Miejskie
go z inicjatywy prezydenta Gliwic Zygmunta 
Frankiewicza.

•  23 stycznia br. Prorektor M. DOLIPSKI 
przewodniczył obradom Rady Naukowej Śląs
kiego Centrum Zaawansowanych Technologii, 
które odbywały się w sali nr 6 Rektoratu. 
Przedmiotem obrad było wypracowanie strate
gii naukowo-wdrożeniowej oraz przygotowa
nia do opracowania wniosku o określenie sta
tusu CZT i wniosku o dofinansowanie działań 
koordynacyjnych i organizacyjnych Centrum, 
jaki 30 stycznia został złożony w Wydziale ds. 
Funduszy Strukturalnych MNil w Warszawie.

•  W dniach od 29 stycznia do 1 lutego br. 
Rektor W. ZIELIŃSKI uczestniczył w obra
dach Konferencji Rektorów Akademickich 
Szkół Polskich. Obrady zostały zorganizowa
ne przez Śląską Akademię Medyczną przy 
współpracy innych uczelni regionu, w tym Po
litechniki Śląskiej, zaś miejsce - Sala Sejmu 
Śląskiego w Katowicach - nadało obradom 
szczególnie odświętny charakter. Głównymi 
tematami obrad były sprawy związane ze wstą
pieniem Polski do Unii Europejskiej, w tym 
tworzenie europejskiego obszaru badawczego 
i edukacyjnego (wprowadzenie do dyskusji 
przedstawiła minister Danuta Hubner), rozwój 
szkolnictwa wyższego i zasady jego finanso

wania (z udziałem min. Krystyny Łybackiej), 
wdrażanie systemu bolońskiego w polskich 
uczelniach na tle innych krajów Europy, a tak
że relacje między szkołami państwowymi 
a prywatnymi.

AKTY NORMATYWNE 
UCZELNI

W styczniu 2004 roku ukazały się następujące
wewnętrzne akty normatywne Rektora Poli
techniki Śląskiej:
- Zarządzenie Nr 16/03/04 Rektora Politech

niki Śląskiej z dnia 2 stycznia 2004 roku 
w sprawie przyznawania rektorskich gran
tów habilitacyjnych

- Zarządzenie Nr 17/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 12 stycznia 2004 roku 
w sprawie powołania na rok 2004 Uczelnia
nej Komisji ds. Studenckich Praktyk i Obo
zów Naukowo-Badawczych

- Zarządzenie Nr 18/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 19 stycznia 2004 roku 
w sprawie powołania Komisji Konkursowej 
do przygotowania i przeprowadzenia kon
kursu na stanowisko Z-cy Dyrektora Admi
nistracyjnego ds. Technicznych w Politech
nice Śląskiej

- Zarządzenie Nr 19/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 22 stycznia 2004 roku 
w sprawie powołania Komisji egzaminacyj
nej do przeprowadzenia egzaminu z przy
sposobienia obronnego

- Zarządzenie Nr 20/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 23 stycznia 2004 roku 
w sprawie powołania Komisji przetargowej 
ds. sprzedaży zakładowych, niezasiedlo- 
nych lokali mieszkalnych oraz garaży będą
cych własnością Politechniki Śląskiej

- Zarządzenie Nr 21/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 26 stycznia 2004 roku 
w sprawie okresowej oceny nauczycieli 
akademickich za okres od 16 maja 2000 r. 
do 15 maja 2004 r.

- Zarządzenie Nr 22/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 27 stycznia 2004 roku 
w sprawie zasad przyznawania godności 
Honorowego Profesora Politechniki Śląs
kiej

- Pismo Okólne Nr 7/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 12 stycznia 2004 roku 
w sprawie zasad realizacji dostaw sprzętu 
komputerowego i oprogramowania
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04 - Pismo Okólne Nr 8/03/04 Rektora Politech

niki Śląskiej z dnia 28 stycznia 2004 roku 
w sprawie Akademickiego Kodeksu Etycz
nego Politechniki Śląskiej

- Pismo Okólne Nr 9/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 29 stycznia 2004 roku 
w sprawie powołania Zakładowej Komisji 
Pojednawczej na kadencję 2004-2006.

M. Rzepka

STOPNIE NAUKOWE, 
TYTUŁY, STANOWISKA

■ Z akończone doktoraty
•  dr inż. arch. Agnieszka SZYMANOW- 

SKA-GWIŻDŻ
ur. 10.11.1970 r. we Włoszczowej, Wydział 
Architektury (do 30.09.2003 r.). Promotor 
- prof. dr hab. inż. arch. Jacek Radziewicz- 
Winnicki. Temat pracy: "Drewniane budow
nictwo wsi Górnego Śląska jako wyraz sztu
ki ciesielskiej na przykładzie budynków 
mieszkalnych i wybranych budynków go
spodarczych". RAr, 19.01.2004 r.

• dr inż. Jacek SEWERYŃSKI
ur. 4.02.1971 r. w Gliwicach, Główny Insty
tut Górnictwa w Katowicach. Promotor - 
prof. dr hab. inż. Michał Bodzek. Temat 
pracy: "Filtracja membranowa słonych wód 
kopalnianych z równoczesną krystalizacją 
soli siarczanowych". RIE, 23.01.2004 r.

•  dr inż. Krzysztof NAWRAT
ur. 12.10.1970 r. w Katowicach, Instytut 
Maszyn i Urządzeń Energetycznych. Pro
motor - prof. dr hab. inż. Gerard Kosman. 
Temat pracy: "Wspomaganie decyzji eks
ploatacyjnych w ustalonych stanach pracy 
turbin parowych". RIE, 30.01.2004 r.

■ Z atw ierd zon e habilitacje
•  dr hab. inż. Jan Emil KUBICA

ur. 28.03.1961 r. w Świerklańcu, Wydział 
Budownictwa, w zakresie budownictwa. 
Uchwała Rady Wydziału Budownictwa
10.07.2003 r., zatwierdzenie przez CK 
ds. Tytułu Naukowego i Stopni Naukowych
22.12.2003 r.

■ M ianow anie na stanow isko  
profesora nadzw yczajnego

• doc. dr hab. inż. Zbigniew RUDNICKI
Instytut Techniki Cieplnej, od 1.02.2004 r. 
na czas nieokreślony

• dr hab. inż. Wojciech SZKLINIARZ
Katedra Przetwórstwa Materiałów Metalo
wych i Polimerowych, od 16.12.2003 r. do
15.12.2008 r.

• dr hab. Michał ŻELECHOWER 
Katedra Przetwórstwa Materiałów Metalo
wych i Polimerowych, od 16.12.2003 r. do
15.12.2008 r.

• dr hab. inż. Andrzej POLAŃSKI 
Instytut Automatyki, od 1.02.2004 r. do
31.01.2009 r.

• dr hab. inż. Piotr SYNOWIEC 
Katedra Inżynierii Chemicznej i Proceso
wej, od 1.02.2004 r. do 31.01.2009 r.

• dr hab. inż. Teodor WINKLER 
Katedra Podstaw Systemów Technicznych, 
od 1.02.2004 r. do 31.01.2009 r.

U. Czapla

Dział Współpracy 
z Zagranicą informuje

•  W yjazdy, przyjazd y
W styczniu br. zanotowano 59 wyjazdów za
granicznych do 19 krajów: Austria (1), Bel
gia (2), Czechy (6), Dania (13), Egipt (1), Fin
landia (6), Francja (4), Hiszpania (3), Holan
dia (4), Irlandia (1), Japonia (1), Niemcy (5), 
Rosja (2), Szwajcaria (1), Szwecja (2), Ukra
ina (1), Węgry (2), Wielka Brytania (2), Wło
chy (2).
Głównym celem wyjazdów był udział w sta
żach, kursach i studiach - 36.
W tym samym okresie Uczelnię odwiedziło 
8 osób z 5 krajów: Czech (3), Grecji (1), Nie
miec (1), Ukrainy (2), Wielkiej Brytanii (1).

D. Obracaj

•  F in an sow an ie  sek tora  b ad ań  ze  
środków  U nii E u rop ejsk iej

13 stycznia br. na Politechnice Śląskiej odby
ły się warsztaty pt. "Strumienie finansowania 
sektora badań, rozwoju technologii i innowa
cji: 6. Program Ramowy UE, Fundusze Struk
turalne". W spotkaniu uczestniczył Prorektor 
ds. Organizacji i Rozwoju prof. Wojciech Cho
lewa oraz dyrektorzy jednostek badawczo-roz
wojowych z regionu i inne osoby zaintereso
wane pozyskiwaniem środków unijnych przez 
naukowców. Warsztaty prowadził dyrektor 
Krajowego Punktu Kontaktowego dr Andrzej 
Siemaszko dzieląc się najnowszymi informa-



cjami dotyczącymi możliwości wykorzystania 
środków 6. Programu Ramowego i Funduszy 
Strukturalnych. Szczególne zainteresowanie 
wzbudził zapowiadany konkurs dotyczący Cen
trów Doskonałości.

Dział Współpracy z Zagranicą

•  P ozytyw na ocena realizacji 
SO C R A T E Sa

W dniu 26 stycznia br. miała miejsce wizyta 
monitoringowo-kontrolna przeprowadzona 
w Politechnice Śląskiej przez Agencję Naro
dową Programu SOCRATES/Erasmus. W trak
cie wizyty kontroli podlegały działania Uczel
ni dotyczące następujących aspektów realiza
cji programu:
- kontrola procedur administracyjnych regu

lujących zasady wymiany studentów oraz 
kadry dydaktycznej, z uwzględnieniem pro
blematyki dot. ustalania studenckich poro
zumień o programie zajęć oraz zaliczania 
okresu studiów odbytego przez studentów 
w uczelni zagranicznej,

- kontrola finansowa operacji na kontach 
bankowych obsługujących program SO
CRATES/Erasmus oraz sposobu raportowa
nia z realizacji działań objętych programem.

Przedstawiciele Agencji Narodowej Programu 
SOCRATES odbyli spotkania robocze z przed
stawicielami władz uczelni nadzorującymi re
alizację programu w Politechnice Śląskiej, Ko
ordynatorem Uczelnianym oraz Koordynatora
mi Wydziałowymi Programu SOCRATES, pra
cownikami Działu Współpracy z Zagranicą 
obsługującymi program od strony administra
cyjnej, przedstawicielami Kwestury oraz stu
dentami i wykładowcami biorącymi udział 
w wymianie zagranicznej.
Wstępne podsumowanie i wnioski pokontrol
ne przekazane na koniec wizyty pozytywnie 
oceniły realizację programu w naszej Uczelni.

Dział Współpracy z Zagranicą

KONFERENCJE 
I SEMINARIA NAUKOWE

•  IV  konferencja naukow a  
doktorantów  
w ydziałów  budow nictw a

W dniach 20-21 listopada 2003 r. odbyła się 
w Wiśle IV konferencja naukowa doktorantów 
wydziałów budownictwa. Podstawowym celem 
konferencji była prezentacja rozwiązań teore
tycznych i wyników badań eksperymentalnych 
uzyskanych podczas wykonywania prac dok
torskich. Ponadto spotkanie umożliwiło wza
jemne poznanie się najmłodszych pracowni
ków nauki oraz integrację środowiska dokto
rantów zajmujących się problemami inżynierii 
lądowej.
Konferencję przygotował komitet organizacyj
ny składający się z uczestników dziennych stu
diów doktoranckich Wydziału Budownictwa 
Politechniki Śląskiej. Przewodniczącym komi
tetu był wyróżniający się absolwent tych stu
diów dr inż. Mariusz Jaśniok, natomiast człon
kami mgr inż. Szymon Dawczyński, mgr inż. 
Paweł Krause, mgr inż. Zofia Szweda oraz 
mgr inż. Marek Węglorz.
Patronat nad konferencją objął dziekan Wy
działu Budownictwa w Gliwicach dr hab. inż. 
Stanisław Majewski, prof. PŚ1, natomiast opie

kę pełnił kierownik studiów doktoranckich na 
tym wydziale, dr hab. inż. Adam Zybura, prof. 
PŚ1. W konferencji uczestniczyły 102 osoby 
z różnych ośrodków akademickich, w tym 
25 profesorów - opiekunów doktorantów oraz 
7 adiunktów.
Wydano specjalny Zeszyt Naukowy Politech
niki Śląskiej serii Budownictwo (nr 101/2003), 
w którym zostały zamieszczone 53 samodziel
ne artykuły doktorantów, opracowane pod 
opieką promotorów oraz wykład wygłoszony 
na ubiegłorocznej konferencji przez prof.
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dr. hab. inż. Czesława Grabarczyka ze Szkoły 
Głównej Gospodarstwa Wiejskiego w Warsza
wie pt. "Proces doktoryzowania". Opublikowa
ne artykuły stanowiły podstawę wygłaszanych 
referatów. Artykuły do druku zakwalifikowa
no na podstawie opinii opracowanych przez 
57 profesorów z innych ośrodków akademic
kich. Do organizatorów przesłano 66 prac, 
z których recenzenci uznali 13 prac za przed
wczesne, natomiast w wielu opracowaniach po
trzebę dokonania zmian, uzupełnień i popra
wek. Pomoc członków komitetu organizacyj
nego umożliwiła doprowadzenie w krótkim 
czasie wszystkich opracowań do właściwego 
stanu merytorycznego i formalnego. Do opu
blikowania i wygłoszenia przyjęto 21 prac 
z Politechniki Śląskiej, 9 z Politechniki Kra
kowskiej, 4 z Politechniki Gdańskiej, po 3 
z Politechniki Łódzkiej, Politechniki Święto
krzyskiej, Politechniki Wrocławskiej, po 2 
z Politechniki Białostockiej i Uniwersytetu Zie
lonogórskiego oraz po jednej z Politechniki 
Częstochowskiej, Instytutu Techniki Budowla
nej w Warszawie, Politechniki Opolskiej, Po
litechniki Szczecińskiej, Szkoły Nauk Tech
nicznych w Płocku i Uniwersytetu Mazursko- 
Warmińskiego w Olsztynie. Ponadto zakwali
fikowano 13 komunikatów zawierających tezy 
prac niepublikowanych.
Wydanie obszernego Zeszytu Naukowego 
(476 str.) zostało całkowicie sfinansowane 
z funduszy uzyskanych od instytucji popiera
jących rozwój najmłodszych pracowników na
ukowych z dziedziny budownictwa. Dary pie
niężne na ten cel przekazali: Henkel Polska
S.A. - Stąporków, Ministerstwo Infrastruktury, 
Departament Architektury i Budownictwa, Pol
ski Cement Sp. z o.o. w Krakowie, Górażdże 
Cement S.A. w Opolu-Choruli, Penetron Pols
ka w Puławach, Śląska Okręgowa Izba Inży
nierów Budownictwa w Katowicach.
Obrady przebiegały w 6 sesjach tematycznych. 
W osobnym wystąpieniu prof. dr hab. inż. Józef

Głomb, członek korespondent PAN, wygłosił 
wykład nt. "Nowy czas - rola człowieka nauki". 
Sesja 1 poświęcona teorii konstrukcji pod 
przewodnictwem prof. J. Kubika i doc. J. Go
łasia obejmowała 9 referatów i 1 komunikat. 
Sesję 2 na temat konstrukcji betonowych pro
wadził prof. W. Starosolski i prof. M. Kamiń
ska. Wygłoszono w jej ramach 9 referatów. 
Sesji 3, dotyczącej zagadnień konstrukcyjnych i 
komunikacyjnych, przewodniczyli prof. A. Ajdu- 
kiewicz i prof. A. Rudnicki. Podczas jej obrad 
wygłoszono 7 referatów i 2 komunikaty.
Na zakończenie pierwszego dnia obrad przed
stawiciel firmy HENKEL POLSKA wygłosił 
referat techniczny na temat produkowanych 
materiałów budowlanych oraz zaplecza badaw
czego.
W drugim dniu obrad, sesji 4, obejmującej pro
blemy materiałowe, przewodniczyli prof. 
M. Fiertak i prof. J. Weseli. Wygłoszono na 
niej 6 referatów.
Sesja 5 - geotechnika i geodezja - była prowa
dzona przez prof. J. Pieczyraka i prof. A. Maj- 
de. Zaprezentowano 8 referatów i 1 komuni
kat.
Ostatniej 6 sesji, poświęconej procesom fizycz
nym i budowlanym, przewodniczyli prof.
H. Krause i prof. J. Skrzypczyk. Wygłoszono 
w niej 9 referatów oraz 1 komunikat. 
Szczegółowa dyskusja odbywała się bezpo
średnio po wygłoszeniu każdego referatu, na
tomiast komunikaty były dyskutowanie łącznie 
na zakończenie każdej sesji. Większość dokto
rantów bardzo dobrze przygotowała swoje wy
stąpienia i przykładnie przestrzegała wyznaczo
nego czasu prezentacji. Dzięki dużemu zdyscy
plinowaniu można było w przeciągu dwóch dni 
wygłosić i przedyskutować 48 referatów. 
W dyskusji zabierali głos przede wszystkim 
profesorzy, którzy w przyjaznej atmosferze sta
rali się wskazać występujące jeszcze pewne 
niedoskonałości.
Organizatorzy mają nadzieję, że udział w kon
ferencji, prezentacje referatów oraz podnoszo
ne w dyskusji problemy ułatwią i zintensyfi
kują dalsze badania wykonywane w trakcie 
przewodów doktorskich, natomiast wytworzo
na przez uczestników miła atmosfera wpłynie 
na decyzję udziału w kolejnym spotkaniu, pla
nowanym w trzecim tygodniu listopada 2004 r. 
Informacje o konferencji wraz z serwisem fo
tograficznym znajdują się na stronie interneto
wej http://www.bud.polsl.gliwice.pl/~kndwb/.

A. Zybura

http://www.bud.polsl.gliwice.pl/~kndwb/


•  Jub ileuszow e sem inarium  
studenck ie

W dniach 28-30 listopada 2003 r. w Wiśle od
było się jubileuszowe X Ogólnopolskie Semi
narium Studenckie "Biotechnologia Środo
wiskowa". Tradycyjnie gospodarzem semina
rium była Katedra Biotechnologii Środowisko
wej Wydziału Inżynierii Środowiska i Energe
tyki oraz Kolo Naukowe Biotechnologów na 
tym Wydziale. W seminarium uczestniczyło 
66 osób z dziesięciu polskich uczelni - z Poli

techniki Łódzkiej, Koszalińskiej, Śląskiej, War
szawskiej i Wrocławskiej, z uniwersytetów 
w Lublinie, Toruniu, Warszawie i Olsztynie 
oraz z Akademii Rolniczej w Krakowie. Wa
runkiem uczestnictwa było przygotowanie i za
prezentowanie w formie referatu lub postera 
tematu z zakresu zastosowania procesów bio
logicznych w inżynierii i ochronie środowiska 
przyrodniczego.
W pierwszym dniu obrad poruszono tematy 
związane z nowelizacją przepisów prawnych 
ochrony środowiska w związku z przystąpie
niem Polski do Unii Europejskiej. Kolejny 
dzień obejmował tematykę oczyszczania ście
ków i gruntów, unieszkodliwiania odpadów 
i odcieków z wysypisk odpadów, zagadnienia 
wykorzystania roślin w ochronie środowiska 
(fitoremediacja), ekotoksykologii i monitorin
gu. W czasie seminarium zaprezentowało się 
trzydziestu prelegentów, a pozostali studenci 
aktywnie uczestniczyli w sesji posterowej. 
Spośród wielu interesujących zaprezentowa
nych tematów wymienić można brzmiące fra
pująco wystąpienie Agaty Pochopień "Dwa ki
lometry pod powierzchnią wody, arktyczne 
mrozy, wnętrze krateru - warunki ekstremalne, 
a jednak tętniące życiem" lub Dominika Ma- 
leczka "Zastosowanie grzybów do usuwania 
zanieczyszczeń". W przerwach między wystą

pieniami toczyły się żywe dyskusje w podgru
pach, wspierane obecnością pracowników na
ukowych. Jednakże najszybciej i najintensyw
niej udało się zrealizować integracyjny cel se
minarium wieczorem, szczególnie jeśli 
uwzględni się, że na okres trwania seminarium 
przypadały "Andrzejki". Wówczas, jak to 
wśród biotechnologicznej braci często bywa, 
ton nadawały i rej wodziły panie, zmuszając do 
większej aktywności ruchowej co bardziej 
opieszałych studentów. Ci ostatni często przed

kładali kontemplacje przy szklance piwa nad 
pląsy taneczne. Na nic zdały się jednak uniki 
- wszyscy razem przykładnie się bawili. 
Straty były niewielkie - z parapetu spadł je
den wazon z kwiatkami w czasie wykony
wania bardziej ambitnej figury tanecznej. 
Zarówno w trakcie obrad, jak i po ich za
kończeniu uczestnicy seminarium podziwiali 
uroki Beskidu Śląskiego. Bardziej ambitni 
krajoznawcy i turyści w niedzielę urządzili 
spacer pod dom Adama Małysza lub powę
drowali na Czantorię. A potem wszyscy roz
jechali się do domów żałując, że wcześniej 
nie odkryli zalet wyjazdowych zajęć dydak

tycznych.
M. Tarłowski 

Koło Naukowe Biotechnologów

Z ŻYCIA CKI
•  5 stycznia br. w Kamieniu k/Rybnika odby
ło się tradycyjne spotkanie noworoczne, któ
rego gospodarzem był prezydent Miasta Ryb
nika - Adam Fudali. Prezydent podziękował za
proszonym gościom za współpracę w minio
nym roku 2003, zarysował zamierzenia dzia
łalności Zarządu Miasta w roku 2004. W spo
tkaniu uczestniczyli m.in. prof. Joachim Kozioł 
- dyrektor CKI i doc. Szczepan Wyra - pełno
mocnik rektora ds. Zespołu Szkół Wyższych.

•  9 stycznia br. w Urzędzie Miasta Rybnika 
odbyło się spotkanie poświęcone możliwości 
udziału Urzędu Miasta - przy współpracy 
z Centrum Kształcenia Inżynierów - w realiza
cji projektu celowego KBN pt. "Opracowanie 
krajowego systemu tworzenia i eksploatacji 
cyfrowych map akustycznych dużych i śred
nich miast dla potrzeb profesjonalnego plano
wania przestrzennego i celów szkoleniowych". 
Cele i zadania związane z wykonaniem grantu 
przedstawił prof. Jan Kaźmierczak (Wydział
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tu. Urząd Miasta reprezentowali m.in. Adam 
Fudali - prezydent Miasta Rybnika, wicepre
zydenci - Jerzy Frelich i Józef Cyran, naczel
nik Wydziału Promocji i Rozwoju Gospodar
ki i Integracji Europejskiej - Gabriela Lenar
towicz oraz naczelnik Wydziału Informatyki - 
Grażyna Dudzik. Z ramienia Centrum Kształ
cenia Inżynierów w spotkaniu udział wzięli: 
prof. Joachim Kozioł - dyrektor CKI i prof. 
Konrad Wojciechowski - kierownik Laborato
rium Geoinformatyki.

•  9 stycznia br. w Centrum Kształcenia Inży
nierów odbyło się spotkanie poświęcone roz
budowie bazy dydaktyczno-laboratoryjnej 
w pracowni elektrotechniki, zlokalizowanej 
w Laboratorium Nowoczesnych Technologii 
Przemysłowych. W spotkaniu uczestniczyli: 
prof. Stefan Paszek, dr Bernard Witek i mgr 
Stefan Makosz. Omówiono zagadnienia zwią
zane z utworzeniem nowych stanowisk do ćwi
czeń laboratoryjnych oraz źródeł ich finanso
wania.

•  Na terenie Laboratorium Nowoczesnych 
Technologii Przemysłowych prof. Joachim 
Kozioł spotkał się 16 stycznia br. z prof. Ja
nem Kaźmierczakiem (Wydział Organizacji 
i Zarządzania), pełniącym równocześnie funk
cję I zastępcy prezydenta Miasta Gliwic. Omó
wiono możliwości nawiązania ściślejszej 
współpracy pomiędzy Centrum Kształcenia In
żynierów, a zespołem prof. Jana Kaźmiercza- 
ka w zakresie wykorzystania potencjału labo
ratoriów w CKI.

•  W czasie spotkania noworocznego zorgani
zowanego w Rybniku przez Izbę Przemysłowo- 
Handlową Rybnickiego Okręgu Przemysłowe
go w dniu 16 stycznia br. podpisane zostało 
porozumienie o współpracy pomiędzy Izbą 
a Centrum Kształcenia Inżynierów. Z ramienia 
Uczelni porozumienie parafował prorektor

14

ds. nauki i współpracy z przemysłem - prof. 
Marian Dolipski, z ramienia Izby Przemysło
wo-Handlowej jej prezes - Andrzej Żylak. 
(Moment podpisania przedstawia załączona fo
tografia.) W spotkaniu uczestniczyło liczne 
grono nauczycieli akademickich prowadzących 
zajęcia w CKI, wśród nich kierownicy labora
toriów, pełnomocnicy dziekanów ds. dydakty
ki oraz przedstawiciele dyrekcji CKI z prof. 
Joachimem Koziołem.

•  Kolejne spotkanie pełnomocników rekto
rów Zespołu Szkół Wyższych z udziałem dy
rekcji CKI odbyło się 19 stycznia br. na tere
nie kampusu przy ul. Rudzkiej w Rybniku. 
Omówiono aktualne problemy związane z dzia
łalnością trzech uczelni, tj. Politechniki Śląs
kiej, Uniwersytetu Śląskiego oraz Akademii 
Ekonomicznej, koncentrując się głównie na za
gadnieniach gospodarczych, administracyjnych 
i finansowych.

•  22 stycznia br. w zespole laboratoriów in
formatycznych (CUTI) odbyło się spotkanie 
naczelników Urzędu Miasta w Rybniku - mgr 
inż. Gabrieli Lenartowicz oraz Grażyny Dudzik 
z przedstawicielami Centrum Kształcenia Inży
nierów. Spotkanie poświęcone było możliwo
ści współpracy CKI i Urzędu Miasta przy re
alizacji programu "E-Administracja".

•  29 stycznia br. na terenie Zespołu Szkół 
Wyższych w Rybniku odbyło się spotkanie 
przedstawicieli Politechniki Śląskiej, Uniwer
sytetu Śląskiego i Akademii Ekonomicznej 
z władzami miasta Rybnika. Ze strony miasta 
w spotkaniu uczestniczyli Michał Śmigielski - 
przewodniczący Rady Miasta i Ewa Bronek, 
reprezentująca Zakład Gospodarki Mieszkanio
wej. Uczelnie reprezentowali dyrektorzy admi
nistracyjni w osobach: dra Jana Jelonka i mgra 
Edwarda Wąsiela (UŚ), mgra Jana Krzywola- 
ka (AE), mgra Stefana Makosza (PŚ1) oraz peł
nomocnicy Uczelni: dr Zbigniew Kadłubek 
(UŚ) i dr Jan Czempas (AE). W spotkaniu 
uczestniczyli również kierownicy różnych dzia
łów organizacyjnych poszczególnych uczelni. 
Spotkanie poświęcone było omówieniu proble
mów, związanych z funkcjonowaniem Zespo
łu Szkół Wyższych. Uzgodniono, że na kolej
nym spotkaniu powołany zostanie zespół robo
czy, w skład którego wejdą przedstawiciele 
trzech uczelni, Urzędu Miasta oraz Fundacji 
Ekologicznej "Ekoterm-Silesia". Zespół ten 
wypracuje końcową koncepcję regulującą wza
jemne relacje pomiędzy uczelniami tworzący



mi Zespół Szkół Wyższych, jak również opra
cuje wzajemne relacje pomiędzy uczelniami, 
a Urzędem Miasta i Fundacją. Ponadto, zada
niem tego zespołu będzie rozwiązanie wszyst
kich problemów formalno-prawnych, które do 
dzisiaj nie zostały uregulowane. Zespół ten tak
że określi sposób postępowania, prowadzący 
do rozwiązywania problemów technicznych, 
związanych z eksploatacją obiektów.

J. Katuszonek

JUBILEUSZ
PROFESORA

WŁODZIMIERZA
STAROSOLSKIEGO
12 grudnia 2003 r. w auli Wydziału Budownic
twa Politechniki Śląskiej odbyło się uroczyste 
posiedzenie Rady Wydziału z okazji jubileuszu 
70-lecia urodzin prof. dra hab. inż. Włodzimie
rza Starosolskiego. W uroczystościach wzięło 
udział ponad 120 osób, zarówno bliskich 
współpracowników Profesora z macierzystej 
uczelni, jak też przedstawicieli wielu ośrodków 
naukowych, środowiska projektantów oraz re
prezentantów stowarzyszeń inżynierskich. 
Uroczystościom towarzyszyło wydanie księgi 
jubileuszowej, zawierającej szkic biograficzny 
wraz z zestawieniem publikowanego dorobku 
Jubilata oraz 53 artykuły naukowe, opracowa
ne przez autorów z całego kraju, którzy pragnę
li podkreślić więź z Profesorem. Artykuły do
tyczyły nie tylko budownictwa betonowego,

ale także konstrukcji zespolonych i murowych, 
zagadnień ogólnych i technologicznych, pro
blemów współdziałania budowli z podłożem, 
modelowania procesów fizycznych oraz teorii 
konstrukcji.

Posiedzenie otworzył i prowadził dziekan Wy
działu Budownictwa dr hab. inż. Stanisław 
Majewski, prof. PŚ1. W uroczysty nastrój 
wprowadził chór Politechniki Śląskiej wyko
naniem na początku spotkania tradycyjnego 
Gaudeamus. Następnie głos zabrał rektor Po
litechniki Śląskiej prof. dr hab. inż. Wojciech 
Zieliński, składając gratulacje Jubilatowi i pod
kreślając Jego olbrzymi wkład w rozwój wy
działu i całej uczelni. Zwrócił szczególną uwa
gę na poświęcenie w pracy naukowej i dydak
tycznej, opracowanie znacznej liczby podręcz
ników konstrukcji żelbetowych oraz wychowa
nie wielu pokoleń inżynierów budownictwa. 
Życiorys oraz osiągnięcia naukowe i dydak
tyczne przedstawił prof. dr inż. Andrzej Ajdu- 
kiewicz. Zaakcentował on, że Jubilat w 1956 r. 
ukończył studia, w 1962 r. uzyskał stopień dok
tora, w 1968 r. stopień doktora habilitowane
go, natomiast w 1986 r. tytuł naukowy profe
sora. W czasie 47 lat nieprzerwanej pracy na 
Wydziale Budownictwa Politechniki Śląskiej 
prowadził wykłady, zajęcia seminaryjne i labo
ratoryjne ze wszystkich działów budownic
twa żelbetowego. Nieoceniony wkład w pro
ces kształcenia stanowią opracowane przez Ju
bilata podręczniki, w tym "Konstrukcje żelbe
towe" wydane przez PWN w latach 1985-2003 
aż w 8 nakładach. Bardzo szeroka działalność 
naukowa obejmowała początkowo zagadnienia 
teorii i projektowania elementów sprężonych, 
w szczególności ciągłych belek kablobetono- 
wych. Następnie zainteresowania zostały skie
rowane w stronę żelbetowych ustrojów płyto- 
wo-słupowych oraz teoretycznych i doświad
czalnych problemów budownictwa prefabryko
wanego, zarówno ścianowego jak i szkieleto
wego. W ostatnim okresie badania naukowe Ju
bilata koncentrowały się na problemach mode
lowania obiektów przy wspomaganiu kompute
rowym, zachowania się stropów deskowych oraz 
wytężenia konstrukcji murowych. Wyniki pro
wadzonych badań złożyły się na bardzo obszer
ny publikowany dorobek obejmujący łącznie 
274 pozycje, w tym 20 książek, 120 artykułów 
naukowych i naukowo-technicznych oraz 
134 referaty na konferencjach. Jubilat jest pro
motorem 8 zakończonych doktoratów, a w kie
rowanej przez Niego katedrze 2 osoby uzyskały 
stopień doktora habilitowanego.
Szersze omówienie dokonań Jubilata przedsta
wiła "Inżynieria i Budownictwo" w nr 11/2003. 
Jeden z pierwszych współpracowników Jubi
lata dr hab. inż. Adam Zybura, prof. PŚ1.,
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dorobek Profesora to nie tylko budząca respekt 
liczba prac publikowanych, ale także osiągnię
cia niewymierne, do których należy zaliczyć 
szczególną zdolność oddziaływania na absol
wentów wydziału i przyciąganie ich do siebie 
niezwykłym entuzjazmem i zaangażowaniem 
badacza. Pod kierunkiem Jubilata wielu mło
dych ludzi, często bezpośrednio po studiach, 
podejmowało bardzo trudne i zaawansowane 
badania doświadczalne konstrukcji budowla
nych. Przez ponad 30 lat kilkunastu asystentów 
dzięki pomocy Profesora mogło prowadzić ba
dania, które umożliwiały stopniowe opanowy
wanie tajników pracy naukowej. Teodor Bado- 
ra prowadził badania na potrzeby realizowane
go metodą wypychania kondygnacji budynku 
płytowo-słupowego. Ryszard Kliszczewicz - 
badania mimośrodowego przebicia połączeń 
płyty z prefabrykowanym słupem, złączy pre
fabrykowanych ram żelbetowych oraz podob
nych ram wypełnionych murem z cegły lub 
bloczków PGS. Adam Zybura - badania doci
sków pasmowych w elementach z betonu 
łupkoporytowego i betonu zwykłego, pomiary 
cech geometrycznych produkowanych prefa
brykatów i dokładności montażu wznoszonych 
z nich budynków, badania wytrzymałościowe 
kilku typów prototypowych elementów stropo- 
wo nadprożowych w skali naturalnej przezna
czonych do modernizowanych budynków wiel
kopłytowych oraz połączeń warstw w ze
wnętrznych ścianach prefabrykowanych. Ma
rianna Glenszczyk wykonywała badania ścien
nych i stropowych elementów gipsobetono- 
wych oraz ich złączy, stropów płytowych sprę
żanych metodą termiczną oraz sprężanych ter
micznie belek. Zbigniew Pająk prowadził ba
dania mimośrodowego przebicia żelbetowych 
płyt z dużymi otworami przy słupie, przestrzen
nych elementów budownictwa mieszkaniowe
go obciążanych w skali naturalnej, zmonolity- 
zowanych węzłów prefabrykowanego szkiele
tu systemu SBD oraz badania związane z wdra
żaniem systemu budynków z podnoszonymi 
stropami. Józef Badura - badania nośności złą
czy pionowych w budynkach PRASBET na 
modelach w skali naturalnej obejmujących 
fragmenty dolnej i górnej płyty ściennej wraz 
ze stropem oraz jedną pełną kondygnację ra
zem z dwoma stropami. Jan Góra - badania od- 
kształcalności i nośności poziomych złączy 
budynków tego samego systemu, wyznaczając 
stopień zamocowania stropów w złączu. Joan

na M azanowska badała model 9-polowego 
stropu płytowo-słupowego obciążanego grawi
tacyjnie do zniszczenia. Wiesław Zamorowski 
zajmował się badaniami odkształcalności ścian 
i słupów oraz właściwości betonów stosowa
nych do wzniesienia wysokiego budynku, któ
ry uległ awarii. Jan Kubica analizował współ
pracę ścian murowych w konstrukcjach szkie
letowych na terenach górniczych, prowadził 
badania wytrzymałościowe płyt filtracyjnych 
przeznaczonych do zbiorników uzdatniania 
wody, wyznaczał stopień usztywnienia żelbe
towych konstrukcji szkieletowych ścianami 
murowymi oraz sztywność połączenia prefa
brykowanych płyt otworowych z ryglem żel
betowym. Ireneusz Jóźwiak określał stan na
prężenia i odkształcenia pod wpływem obcią
żeń pionowych i poziomych w ścianach uzy
skiwanych z zabetonowania kształtek styropia
nowych. Krzysztof Gromysz zajmował się stro
pami zespolonymi betonowanymi na cienkich 
prefabrykowanych płytach żelbetowych, bada
nymi w skali naturalnej pod wpływem grawi
tacyjnego obciążenia długotrwałego. W ostat
nim okresie kierowane przez Profesora prace 
badawcze dotyczą konstrukcji murowych. 
Łukasz Drobiec zajmuje się wzmacnianymi 
murami zarysowanymi oraz zbrojonymi mura- 
mi ściskanymi, Radosław Jasiński - zbrojony
mi ścianami murowymi ścinanymi w kierunku 
poziomym, natomiast Adam Piekarczyk - zbro
jonymi ścianami murowymi ścinanymi w kie
runku pionowym.
W imieniu wszystkich, którzy przy boku Pro
fesora stawiali pierwsze kroki, dr hab. inż.
A. Zybura prof. P.Ś1. serdecznie podziękował 
Jubilatowi za nieocenioną pomoc w naukowym 
i zawodowym rozwoju.
Przewodniczący Komisji Kwalifikacyjnej Śląs
kiej Okręgowej Izby Inżynierów Budownictwa 
mgr inż. Zbigniew Dzierżewicz przedstawił 
działalność inżynierską Jubilata, szczególnie 
podkreślając współpracę Profesora w latach



osiemdziesiątych z Biurem Projektów Budow
nictwa Ogólnego Miastoprojekt - Gliwice. 
W tym biurze przy współudziale Profesora były 
prowadzone prace projektowe i badawcze ele
mentów prefabrykowanych serii GM wieloro
dzinnego budownictwa mieszkaniowego 
z uwzględnieniem istniejącej bazy produkcyj
nej systemu "Szczecińskiego", elementów pre
fabrykowanych do wykonywania monolitycz
nych ścian piwnic w tzw. deskowaniu traco
nym, systemu SBD prefabrykowanej żelbeto
wej konstrukcji szkieletowej obiektów posado
wionych na terenie eksploatacji górniczej oraz 
prefabrykowanych płyt stropowych sprężanych 
termonagrzewem. Zastosowane w projektach 
nowatorskie rozwiązania zostały zastrzeżone 
pięcioma patentami, część zaprojektowanych 
konstrukcji uzyskało świadectwa i atesty do
puszczenia do stosowania w budownictwie, 
natomiast opracowanie i wdrożenie ścian ze
wnętrznych z elementów GM w technologii 
wielkopłytowej zostało uhonorowane nagrodą 
zespołową ministra gospodarki przestrzennej 
i budownictwa.
Do dorobku zawodowego należy także praca 
społeczna w Polskim Związku Inżynierów 
i Techników Budownictwa, w którym Jubilat 
pełnił szereg ważnych funkcji w macierzystym 
Oddziale oraz w Zarządzie Głównym. Od wie
lu lat prof. W. Starosolski jest "motorem" ko
mitetów organizacyjnych bardzo cenionych 
w środowisku inżynierskim corocznych ogól
nopolskich konferencji "Warsztat pracy projek
tanta konstrukcji", odbywających się w Ustro
niu.
Jubilat podziękował wszystkim osobom, z któ
rymi współpracował przez wszystkie lata - 
szczególnie na Wydziale Budownictwa Poli
techniki Śląskiej. Z tym wydziałem czuje się 
związany przez całe życie zawodowe od chwi
li, gdy jako student uczestniczył w wykładach 
prowadzonych w tej samej auli, gdzie odby
wają się uroczystości. Serdecznie podziękował 
również swojej małżonce Pani Anicecie Staro- 
solskiej i rodzinie za codzienną pomoc i wspar
cie oraz stworzenie warunków do pracy nauko
wej.
Na zakończenie uroczystości dziekan Wydzia
łu dr hab. inż. S. Majewski, prof. PŚ1., wystą
pił z okolicznościowym adresem, a następnie 
adres przekazał Jubilatowi prof. dr inż. Boh
dan Lewicki. Po tych dwóch wypowiedziach 
zaproszeni goście spontanicznie przystąpili do 
składania Profesorowi życzeń, gratulacji, adre

sów od reprezentowanych uczelni i przedsię
biorstw oraz kwiatów.

A. Zybura

REKRUTACJA 
NA STUDIA

Dział Nauczania podaje zasady organizacyj
ne REKRUTACJI NA STUDIA w roku aka
demickim 2004/2005 w Politechnice Śląskiej: 

TERMINY SKŁADANIA DOKUMENTÓW
- do dnia 15 czerwca 2004  r. - dla kandyda

tów przystępujących do kwalifikacji połą
czonej z egzaminem dojrzałości na kierun
ki:

- automatyka i robotyka (RMT)
- chemia
- edukacja techniczno-informatyczna {RM, 

RMT)
- elektronika i telekomunikacja {RE, RMF)
- elektrotechnika
- energetyka
- fizyka techniczna
- górnictwo i geologia
- inżynieria chemiczna i procesowa
- inżynieria materiałowa
- inżynieria środowiska
- matematyka
- mechanika i budowa maszyn {RIE, RMT)
- metalurgia
- ochrona środowiska
- technologia chemiczna
- technologia i inżynieria chemiczna w j. an

gielskim {makrokierunek)
- transport {Bytom, Tychy)
- zarządzanie i inżynieria produkcji {RG, RM, 

RMT, ROZ)
do dnia 21 czerwca 2004  r. - na wszystkie 
kierunki studiów {poza architekturą i urba
nistyką) dla kandydatów przystępujących 
do sprawdzianu pisemnego w uczelni 
do dnia 11 czerwca 2004  r. - na kierunek 
Architektura i Urbanistyka.

TERMINARZ POSTĘPOWANIA 
KWALIFIKACYJNEGO

15.06.2004 r. (wtorek), godz. 9.00-12.00 
i 14.00-17.00 - sprawdzian z uzdolnień ar
chitektonicznych na studia dzienne i wie
czorowe oraz konkurs świadectw dojrzało
ści - matematyka z egzaminu maturalnego

01.07.2004 r. (czwartek), godz. 9.00 - spraw
dziany pisemne z przedmiotów: matematy
ka, historia na studia dzienne
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ny pisemne z przedmiotów: chemia, fizyka, 
język obcy, matematyka (II cz. Informaty
ka) na studia dzienne

05.07.2004 r. (poniedziałek), godz. 9.00 - roz
mowy kwalifikacyjne na studia wieczorowe 
i zaoczne.

PLANOWANE TERMINY 
OGŁOSZENIA WYNIKÓW 

POSTĘPOWANIA KWALIFIKACYJNEGO
- na podstawie kwalifikacji połączonej z eg

zaminem dojrzałości - 17.06.2004 r. (po 
godz. 15.00)

- na kierunek Architektura i Urbanistyka -
18.06.2004 r. (po godz. 10.00)

- na pozostałe kierunki studiów dziennych, 
wieczorowych i zaocznych - 07.07.2004 r. 
(po godz. 10.00).

ZAKOPANE OCZAMI 
ARCHITEKTA

mgr inż. arch. Kinga Palus 

Z A K O P A N E
Na rozwój budownictwa pod Tatrami miały 
wpływ przemiany w sposobie leczenia, których 
propagatorem był dr Tytus Chałubiński - roz
wój lecznictwa klimatycznego spowodował 
zwiększony napływ kuracjuszy, których nie za
dawalał prymityw chat góralskich. Powstawa
ły nowe obiekty oparte na wzorach powszech
nie stosowanych w monarchii austro-węgier- 
skiej. Stało się tak niemal we wszystkich 
uzdrowiskach galicyjskich na terenie polskie
go i słowackiego Podtatrza. Z drugiej zaś stro
ny zetknięcie się dwu kultur, ludu z nizin i 
przechowującego stare tradycje ludu spod Tatr, 
w tym układzie przetworzyło się w jedną kul
turę miejscową. Przybysze z różnych stron kra
ju szukający schronienia, ratunku dla zdrowia, 
zostali porwani urokiem pięknego regionu i 
rozpoczęli nowy okres w historii Zakopanego. 
Między innymi Maria i Bronisław Dembowscy
- zbieracze pamiątek podhalańskich, dr Włady
sław Matlakowski, Maria Andrzejkowiczówna, 
hr. Róża Raczyńska, Helena Modrzejewska, 
Kazimierz Tetmajer, Jan Kasprowicz, Kornel 
Makuszyński, Mieczysław Karłowicz, Karol 
Szymanowski, Stefan Żeromski i wielu innych. 
Tworzyły się nowe dziedziny nauk o tematyce 
górskiej. Tworzyły się skupiska inteligencji 
świata kultury wolne od wpływów zaborczych. 
Powstał wielki ruch o podłożu patriotycznym.

Sądzono, że prapolskie formy budownictwa za
chowały się pod Tatrami i w oparciu o nie na
leży odrodzić sztukę zagrożoną wpływami ob
cymi.
W tym okresie przybył ze Żmudzi Stanisław 
Witkiewicz. "Myśmy znaleźli górala" - pisał
S. Witkiewicz "w przepysznej i ozdobnej cha
cie, otoczonego artyzmem, który przezierał się 
z każdego sprzętu, każdego szczegółu pospo
litego użytku. Jego chałupa była skarbnicą kul
tury dawnej, przechowywanej przez ten lud, 
kultury, która wprawdzie żyła, ale nie rozwijała 
się wskutek nieruchomości warunków ludowe
go życia. Była ona skazana na konanie, na zanik 
i zdawała się czekać ocalenia, wołać o ratunek. 
Uratowaliśmy ją, chata góralska wydała z siebie 
typ wyższego budownictwa, wytworny sprzęt 
i ornamentyka stały się źródłem rozwoju wiel
kiego ruchu artystycznego, a poszukiwania wy
kazały, że to budownictwo i zdobnictwo niegdyś 
tkwiły na całym obszarze Polski".

Willa "Koliba", rys. Łukasz Boniewski

Powstawały wciąż nowe domy oparte na pier
wowzorze chaty góralskiej: Willa "Koliba" - 
pierwszy dom w "stylu zakopiańskim", "Pepi
ta", "Oksza", "Zofiówka" czy zaprojektowany 
w latach 1896/97 dom Pawlikowskich "Pod Je- 
dlami" na Kozińcu, uznany za klasyczny przy
kład nowego "stylu".

m .

Willa "Pod Jedlami", rys. Urszula Medes



K O Ś C IO Ł Y  Z A K O P A N E G O
Zagadnienia budownictwa na ziemiach gór
skich, a w szczególności kształtowania obiek
tów sakralnych na przestrzeni wieków, począw
szy od tradycyjnego budownictwa drewnia
nych kościołów okresu gotyku po czasy kościo-

Kościół pw. Św. Krzyża, rys. Karolina Tokarz

łów współcześnie budowanych, stanowią inte
resujący punkt badawczy.
Wyjątkowo trudnym, ale i zarazem ciekawym 
dla współczesnych twórców architektury sa
kralnej jest region Podtatrza. Tradycja dzieł ar
chitektury regionu drewnianych kościołów 
Dębna, Obidowej, Grywałdu czy Harklowej 
stworzyła pewne unikatowe wzorce kościołów 
zintegrowanych z wymogami górskiego klima
tu i walorami krajobrazu. Należy więc zadać 
sobie pytanie, czy przy projektowaniu współ
czesnych obiektów sakralnych na terenie Pod
tatrza dążyć do zachowania kanonów ustala
nych przez stulecia, nawiązując do tradycji re
gionalnej kościołów drewnianych - gotyckich 
lub też ściśle wypływających ze stylu architek
tury witkiewiczowskiej (Kaplica Najświętsze
go Serca Pana Jezusa w Jaszczurówce, Kapli
ca św. Krzyża na Kalatówkach), czy też podej
mować próby ich współczesnej interpretacji, 
zachowując jednocześnie wartości ponadczaso
we, jednak tworząc obiekty sakralne będące 
odzwierciedleniem współczesnej architektury - 
nienawiązującej ściśle do tradycji regionu? 
Interesujące próby powiązania budownictwa 
podhalańskiego ze współczesnością, ich ewo-

Kościół pw. Miłosierdzia Bożego 
na Chramcówkach, rys. Urszula Medes

lucję, a także sposoby łączenie nowoczesnych 
form z górskim otoczeniem można odnaleźć 
w architekturze obiektów sakralnych regionu 
Podtatrza. W samym mieście Zakopanem od lat 
80. powstało kilka godnych zwrócenia uwagi 
obiektów sakralnych jakimi są: Kościół pw. 
Św. Krzyża przy ul. Chałubińskiego, Kościół 
Matki Bożej Cudownego Medalika na Olczy, 
czy też reprezentujące odmienny typ architek
tury sakralnej: Kościół pw. Miłosierdzia Boże
go na Chramcówkach oraz Sanktuarium Mat
ki Bożej Fatimskiej na Krzeptówkach.
We wszystkich przytoczonych przykładach ob
serwuje się tożsamość architektury tych kościo
łów z miejscem - regionem, w którym zostały 
usytuowane. Uwidacznia się także nurt współ
czesny - świadectwo czasu powstania, lecz jed
nak z uwzględnieniem cech kulturowych. Po
jęcia architektury i krajobrazu są tu wzajem-

Sanktuarium Matki Bożej, rys. Urszula Medes
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Kościół Matki Bożej Cudownego Medalika, 
rys. Magdalena Pękala

nie powiązane i uzależnione. Kościoły te 
w swojej formie, bryle, detalu są odpowiedzią na 
miejsce, w którym powstały. "Potrzeba podjęcia 
zagadnienia kontynuacji na przykładzie regionu 
Podhala (...) ma ustalić jedynie tezę, iż kontynu
acja jest nie tylko możliwa, ale i konieczna" 
(Włodzimierz Gruszczyński [w: J. Trojanowski, 
Wł. Gruszczyński, XVIII Teka Komisji Urbani
styki i Architektury PAN w Krakowie, 1984, 
s. 164]), bowiem "prawdziwa tradycja jako świa
dectwo minionej przeszłości jest żywą siłą, któ
ra pobudza i kształtuje teraźniejszość" (Igor Stra
wiński, kompozytor XX w.).

Wydawnictwo Politechniki 
Śląskiej prezentuje

Aleksander Ubysz
WSPÓŁCZESNE SILNIKI SAMOCHODOWE 
Część 1
Wybrane zagadnienia z konstrukcji 
i technologii produkcji

Celem niniejszej części opra
cowania jest przedstawienie 
w miarę możliwości wszyst
kich znanych mu nowinek, ja 
kie w ostatnich latach wdrożo
no w konstrukcji seryjnie pro
dukowanych silników ZI i ZS, 

z wyjątkiem układów dolotowych i wydecho
wych oraz doładowujących. Układy te i zespo
ły konstrukcji przedstawione zostaną w drugiej 
części opracowania, poświęconej podstawo
wym procesom roboczym czterosuwowych sil
ników samochodowych.
Opracowanie przeznaczone jest przede wszyst
kim dla fachowców znających podstawowe 
wiadomości z zakresu silników samochodo
wych i należy traktować jako uzupełnienie wia
domości zawartych w podręcznikach dostęp

nych na rynku. Opracowanie jest pomocne dla 
studentów kierunków studiów samochodowych 
i transportu jako obszerne uzupełnienie pod
ręczników dotychczas dostępnych.
W rozdziale pierwszym - ogólnym - przedsta
wiono wzajemny związek wybranych parame
trów i wskaźników współczesnych samocho
dów i silników je napędzających. Na ich przy
kładzie widoczny jest znaczny postęp w prze
myśle samochodowym. Przedstawiono rodza
je charakterystyk współczesnych silników sa
mochodowych i tendencje w przebiegu warto
ści parametrów i wskaźników silników i samo
chodów w ostatnich latach. Przedstawiono 
dość obszerny i reprezentacyjny materiał do
tyczący konstrukcji najnowszych silników ZI 
i ZS samochodów osobowych i ciężarowych. 
W kolejnych rozdziałach opisano, opierając się 
na obszernym materiale rysunkowym, poszcze
gólne systemy, układy i zespoły współczesnych 
silników.

Praca zbiorowa pod redakcją 
Antoniego Pieli, Franciszka Grosmana, Jana 
Kusiaka, Macieja Pietrzyka 
INFORMATYKA W TECHNOLOGII METALI

Monografię przygotowano 
z okazji 10 konferencji Kom- 
PlasTech - Informatyka w Tech
nologii Metali. Pierwsza kon
ferencja odbyła się w Akade
mii Górniczo-Hutniczej w Kra
kowie, w 1993 r., pod nazwą 

"Zastosowanie komputerów w zakładach prze
twórstwa metali".
W monografii zebrano publikacje stanowiące 
wynik prac naukowo-badawczych, doktoratów 
i prac habilitacyjnych, realizowanych w macie
rzystych ośrodkach Autorów poszczególnych 
rozdziałów. Prace te, często prezentowane 
wcześniej w sposób fragmentaryczny na kon
ferencjach KomPlasTech i podsumowane w ni
niejszej monografii, pokazują, jak w sposób 
twórczy i efektywny techniki informatyczne 
przenikają do analizy, symulacji, projektowa
nia i sterowania procesami technologicznymi.

Franciszek Binczyk
KONSTRUKCYJNE STOPY ODLEWNICZE

Intensywny rozwój materiałów 
i nowych technologii stwarza 
szerokie możliwości, które nie 
mogą być ignorowane przez 
współczesnych projektantów 
i konstruktorów. Ilość znanych 
obecnie materiałów inżynier

INFORMATYKA 
W TECHNOLOGII METALI

MONOGRAFIA



skich, w tym stopów odlewniczych, jest ogrom
na. Z tak bogatego zbioru materiałów projek
tant musi dokonać optymalnego wyboru w taki 
sposób, aby końcowy produkt cechował się 
najbardziej korzystnym zespołem właściwości 
mechanicznych, funkcjonalnych oraz estetycz
nych i był wytworzony technologią przyjazną 
środowisku przy najniższych kosztach wytwa
rzania.

Jerzy Świder, Grzegorz Wszołek 
METODYCZNY ZBIÓR ZADAŃ 
LABORATORYJNYCH I PROJEKTOWYCH 
ZE STEROWANIA PROCESAMI 
TECHNOLOGICZNYMI 
Układy pneumatyczne i elektropneumatyczne 
ze sterowaniem logicznym (PLC)

Zamierzeniem autorów niniej
szej pracy było przygotowanie 
podręcznika użytecznego za
równo w zakresie poznania 
i opanowania metod syntezy 
układów sterowania, jak rów
nież w zakresie praktycznego 

zaznajomienia się z tworzeniem i eksploatowa
niem rzeczywistych, pneumatycznych, elektro- 
pneumatycznych i logicznych układów stero
wania. Starano się tak dobrać propozycje za
dań, by były one ściśle powiązane ze współ
czesnymi realiami przemysłowymi. Sięgnięto 
więc po przykłady procesów technologicznych, 
realizowanych w konkretnych zakładach prze
mysłowych, opisując i ilustrując wirtualnie 
bądź fotograficznie rzeczywisty proces podle
gający zadaniu sterowania.
Każdy praktyczny przykład zamodelowano 
z zastosowaniem układów sterowania: pneuma
tycznego, elektropneumatycznego oraz sterow
nika programowalnego PLC. Wszystkie ukła
dy przetestowano, zarówno w środowisku wir
tualnym programów symulacyjnych (Fluid- 
SIM-P), jak i w sposób praktyczny, poprzez ich 
złożenie i przebadanie na tablicy montażowej.

Marek Smolik, Teofil Korolewicz, Antonina 
Dębska-Horecka
NIEORGANICZNA ANALIZA JAKOŚCIOWA. 
INSTRUKCJA DO ĆWICZEŃ 
LABORATORYJNYCH

Książka przeznaczona jest dla 
studentów wydziału chemicz
nego na kierunkach: technolo
gia chemiczna, chemia, inży
nieria chemiczna. Składa się 
z dwóch części. W części I 
krótko omówiono wybrane za

gadnienia z chemii ogólnej i nieorganicznej, 
niezbędne do zrozumienia reakcji przebiegają
cych w toku analizy jakościowej. W części II 
przedstawiono podział kationów na grupy oraz 
omówienie ich w kolejności:
- własności pierwiastków i wybranych związ

ków,
- najważniejsze reakcje charakterystyczne,
- metody rozdziału kationów i ich identyfika

cja,
- uwagi do rozdziału poszczególnych grup 

kationów, a także:
- klasyfikacja anionów, ich własności i reak

cje charakterystyczne,
- przykłady analizy anionów i reakcje ich 

identyfikacje.
Ze względu na niewystarczającą liczbę godzin 
ćwiczeń laboratoryjnych część spostrzeżeń 
wynikających z reakcji charakterystycznych 
kationów i anionów została zamieszczona 
w tabelach i stanowi całość niezbędną do opa
nowania materiału.
Zagadnienia obowiązujące do poszczególnych 
kolokwiów zawarte w zestawach zamieszczo
nych po kolejnych grupach analitycznych. In
strukcja z ćwiczeń laboratoryjnych zawiera 
skoncentrowany materiał teoretyczny i do
świadczalny, stanowiący uzupełnienie wiado
mości do egzaminu z chemii nieorganicznej.

Stefan Węgrzyn, Jerzy Klamka, Sławomir 
Bugajski i in.
NANO I KWANTOWE SYSTEMY 
INFORMATYKI

Książka jest monograficzną 
syntezą wyników projektu ba
dawczego "Nano i kwantowe 
systemy informatyki", realizo
wanego w latach 2001-2003. 
Struktura książka wynika z do
robku tego projektu wskazują
cego na potrzebę nieogranicza- 

nia informatyki do tylko elektronicznych kom
puterów cyfrowych, ich urządzeń zewnętrz
nych i metod realizacji przy ich pomocy pro
cesów obliczeniowych.
Z dorobku projektu wynika, że obecnie daje się 
odczuć wyraźną potrzebę traktowania i rozwi
jania informatyki jako ogólnej dziedziny nauki
0 ruchu i przetwarzaniu informacji znajdującej 
swoje zastosowanie wszędzie tam, gdzie ruch
1 przetwarzanie informacji m ają miejsce, a 
wiec np. zarówno w różnych systemach tech
nicznych, jak i w organizmach biologicznych. 
Porządkowaniu ruchu i przetwarzaniu informa
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ce się następującymi parametrami:
1. Cel i zadania, które dany system ma speł

nić
2. Sposób kodowania danych i programów 

przygotowanych do realizacji w systemie
3. Struktura logiczna i fizyczna tej części sys

temu, w której realizowane jest przetwarza
nie danych.

Można wymienić kilka takich systemów. 
Najbardziej znane są techniczne systemy infor
matyki oparte na elektronicznych komputerach 
cyfrowych i ich urządzenia zewnętrzne budo
wane przez ludzi od około siedemdziesięciu lat 
w celu wspomagania realizacji procesów obli
czeniowych.
Trzeba mieć tez na uwadze rozwijające się od 
miliardów lat systemy informatyki w organi
zmach biologicznych, które nazywać będziemy 
biologicznymi nanosystemami informatyki. 
Prowadzone są teoretyczne i doświadczalne 
prace nad technicznymi nanosystemami infor
matyki, które mogłyby wytwarzać potrzebne 
produkty, podobnie jak to ma miejsce w przy
padku biologicznych nanosystemów informa
tyki.
Wiele uwagi i prac poświęca się też obecnie 
kwantowym systemom informatyki projekto
wanym w nadziei przyspieszenia realizacji nie
których procesów obliczeniowych. Tym wła
śnie nanosystemom informatyki zarówno bio
logicznym jak i technicznym oraz kwantowym 
systemom informatyki poświęcona jest niniej
sza książka.

M. Gabzdyl

OŚRODEK BADAŃ 
I DOSKONALENIA 

DYDAKTYKI W 2003 ROKU
Działalność Ośrodka Badań i Doskonalenia 
Dydaktyki w roku 2003 kontynuowana była 
w następujących zakresach:
1. Przygotowanie nauczycieli akademickich

do pracy ze studentami oraz doskonalenia 
procesu dydaktycznego i własnego warsz
tatu pracy. Odbywa się ono w formie 
Studium Pedagogicznego obejmującego 
140 godzin zajęć dydaktycznych z przed
miotów psychologiczno-pedagogicznych 
oraz praktykę dydaktyczną (hospitacje 
i omawianie zajęć dydaktycznych prowa
dzonych przez uczestników Studium). Za

jęcia odbywają się raz w tygodniu. Udział 
w nich jest bezpłatny.
W semestrze letnim w zajęciach Studium 
uczestniczyły 64 osoby, natomiast w zimo
wym uczestnictwo rozpoczęło 70 osób.

2. Przygotowanie studentów i absolwentów 
naszej Uczelni do nauczania przedmiotów 
zgodnych z ukończonym kierunkiem stu
diów. Przygotowanie pedagogiczne uzy
skują uczestnicy cztero- lub dwusemestral
nego Studium Pedagogicznego obejmujące
go 270 godzin zajęć dydaktycznych oraz 
150 godzin praktyki pedagogicznej. Uczest
nikami Studium są zainteresowani studen
ci wszystkich wydziałów naszej Uczelni po 
ukończeniu III roku studiów. Ukończenie 
Studium zapewnia pełne kwalifikacje peda
gogiczne do nauczania przedmiotów zgod
nych z ukończonym kierunkiem studiów. 
Uczestnictwo w Studium jest odpłatne. 
W semestrze letnim Studium ukończyło 
113 studentów (ponad 50% spośród nich to 
absolwenci Wydziału M atematyczno-Fi
zycznego) i 62 absolwentów (KS 71/03), 
natomiast w semestrze zimowym uczestnic
two rozpoczęło 111 studentów i 60 absol
wentów (KS 72/03).
Nabycie uprawnień do pracy w szkole cie
szy się wśród studentów i absolwentów du
żym powodzeniem, zwiększając ich możli
wości funkcjonowania na współczesnym 
rynku pracy.

3. Realizacja zajęć dydaktycznych z przedmio
tów psychologiczno-pedagogicznych dla 
poszczególnych wydziałów:
♦ Inżynierii Środowiska i Energetyki - kie

runek "Mechanika i Budowa Maszyn" 
oraz "Inżynieria i Ochrona Środowiska" 
(Gliwice i Rybnik),

♦ Mechanicznego Technologicznego - kie
runek "Edukacja Informatyczno-Tech- 
niczna" (Gliwice, Dąbrowa Górnicza),

♦ Automatyki, Elektroniki i Informatyki, 
Inżynierii Środowiska i Energetyki, Ma
tematyczno-Fizycznego oraz Inżynierii 
Materiałowej i Metalurgii - "Przygoto
wanie do wejścia na rynek pracy".

4. Prowadzenie badań w zakresie uwarunko
wań efektywności procesu dydaktyczno- 
wychowawczego w szkole wyższej, głów
nie rozpoznawania tych efektów, które de
cydują o powodzeniu absolwentów na 
współczesnym rynku pracy. Uzyskane wy
niki popularyzowane są w postaci refera



tów, artykułów, poradników opracowywa
nych dla studentów. Natomiast dla nauczy
cieli akademickich - uczestników Studium 
Pedagogicznego stanowią podstawę projek
towania i realizacji zajęć dydaktycznych. 
Dla właściwej realizacji procesu kształce
nia inżynierów (u progu wejścia do UE) 
bardzo przydatne mogą okazać się badania 
losów absolwentów naszej Uczelni oraz 
kontakty z pracodawcami realizowane przez 
Biuro Karier Studenckich.

5. Współpraca z innymi jednostkami: Woje
wódzki Ośrodek Metodyczny w Katowi
cach, Śląskie Kuratorium Oświaty, Woje
wódzki Urząd Pracy, Centralny Ośrodek 
Doskonalenia Nauczycieli w Warszawie, 
szkoły średnie, zwłaszcza techniczne.

BIURO KARIER STUDENCKICH
Kolejny rok funkcjonowania Biura Karier Stu
denckich był kontynuacją działalności w zakre
sie promowania na rynku pracy studentów 
i absolwentów naszej Uczelni, pozyskiwania 
dla nich potencjalnych pracodawców, a także 
firm oferujących praktyki, staże, możliwość pi
sania prac dyplomowych itp.
W odniesieniu do studentów obejmuje ona: in
dywidualne poradnictwo, udostępnianie mate
riałów informacyjnych o firmach i możliwo
ściach zatrudnienia, pomoc w przygotowaniu 
materiałów aplikacyjnych, organizowanie kon
taktu z firmami, zajęcia warsztatowe "przygo
towanie do wejścia na rynek pracy".
Natomiast w odniesieniu do pracodawców: 
pozyskiwanie stosownych kandydatów, ocenę 
predyspozycji rekomendowanych kandydatów, 
organizowanie spotkań ze studentami, prezen
tacji, konkursów, targów "kadry inżynierskie", 
wycieczek itp.
Ważniejsze przedsięwzięcia BK:
♦ podpisanie kolejnej umowy o współpracy 

z Fiat Auto Poland,
♦ organizacja kursów języka włoskiego spon

sorowanego przez Fiat Auto Poland,
♦ organizacja konkursu GZE "Mój pomysł na 

biznes",
♦ organizacja szkolenia dla projektodawców 

do Europejskiego Funduszu Społecznego,
♦ organizacja szkolenia "Przedsiębiorczość - 

sposób na wyzwania rynku pracy",
♦ seminaria szkoleniowe z udziałem firm ze

wnętrznych: Fiat - assesment center, L'Oreal 
- assesment center, Fullbright program,

♦ przygotowanie porozumień - Fluor Daniel, 
TP S.A., Grupa Żywiec, Polkomtel,

♦ pilotaż stypendiów K.F. (G.E., Lucent T.),
♦ udział w pracach sieci Biur Karier, prowa

dzenie szkoleń (jako Biuro założycielskie) 
pracowników nowo otwieranych biur 
w różnych uczelniach.

Działalność BK w liczbach:
• ilość rozmów indywidualnych - 3.000
• ilość wpisów w bazie danych - 2.000
• ilość osób przeszkolonych przez Biuro - 965
• ilość odwiedzin na stronie internetowej -

16.310 (od marca)
•  ilość pozyskanych ofert: - 520

(w tym 349 stałych). 
Działalność Biura Karier spotkała się z dużym 
zainteresowaniem i uznaniem ze strony studen
tów. Doceniają oni zarówno możliwość uzyska
nia pomocy w zakresie poznawania swojej oso
bowości, przygotowywania aplikacji, doskona
lenia różnych umiejętności w toku zajęć warsz
tatowych i szkoleniowych, przygotowywania 
się do rozmów kwalifikacyjnych, planowania 
własnych ścieżek rozwoju zawodowego, jak 
i kontaktu z pracodawcami oraz pozyskiwania 
miejsc pracy stosownie do swoich predyspo
zycji.
Dużym utrudnieniem w prowadzeniu takiej 
działalności na szerszą skalę (ośrodki zamiej
scowe) jest zarówno mała liczba pracowników 
Biura, jak i ograniczone środki finansowe.
(Powyższy tekst jest sprawozdaniem z działal
ności Ośrodka za 2003 rok - Red.)

NOTATKI
PRZEWODNICZĄCEGO

RGSzW
■  N otatka nr 10 - styczeń 2004
Początek miesiąca był okresem powrotu do 
rzeczywistości po beztroskim okresie świątecz
nym. Rozpoczynający się rok będzie wymagał 
wyjątkowej aktywności, bowiem oprócz spraw 
rutynowych czekają nas wyzwania wynikają
ce z członkostwa w Unii Europejskiej. Sfera 
szkolnictwa wyższego nie dozna zapewne Szo
ku, ale będzie otwartym obszarem oddziaływa
nia zewnętrznego. Stąd ogromne znaczenie 
będą miały regulacje w zakresie kształcenia na 
poziomie wyższym. Ważne jest zatem, aby 
wprowadzić odpowiadające nowej rzeczywi
stości prawo i aby wypracować naszą własną 
koncepcję kształcenia, która sprosta wymogom 
współczesności. Ważna jest aktywność środo 23
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wiska akademickiego na tym polu - w tym 
Rady Głównej, będącej jego przedstawiciel
skim organem.
Posiedzenie Prezydium odbyło się 15 stycznia. 
Oprócz omówienia spraw bieżących zaopinio
waliśmy zasady przyznawania stypendiów na
ukowych jakie napłynęły do MENiS z uczel
ni, projekty rozporządzeń w sprawie maksy
malnej wysokości opłat wnoszonych przez oso
by ubiegające się o przyjęcie na studia, projek
ty zleceń zorganizowania II i III etapu olimpiad 
tematycznych oraz projekt umowy między 
Rządem Rzeczypospolitej Polskiej a Rządem 
Federacji Rosyjskiej o wzajemnym uznawaniu 
okresów studiów oraz równoważności doku
mentów o wykształceniu i nadaniu stopni na
ukowych w obu krajach. Należy z uznaniem 
odnotować zauważalny wzrost aktywności 
w ostatnim obszarze. Aktualnie dopracowywa
ne są teksty kilku podobnych umów z sąsiadu
jącymi z nami od południa i wschodu krajami. 
Być może w przyszłości kraje europejskie wy
pracują ogólne zasady uznawania wykształce
nia. Póki co, umowy bilateralne będą podsta
wową formą regulującą powyższe sprawy. Ta
kie umowy Polska podpisała z Republiką Fe
deralną Niemiec i Austrią. W naszym żywot
nym interesie jest, aby obowiązywały one 
w relacjach z innymi krajami - szczególnie 
tymi, które nie staną się w najbliższych latach 
członkami Unii Europejskiej. Rada uczestniczy 
od wielu lat w negocjacjach oraz wypracowa
niu tekstów umów i deklaruje wolę dalszego 
współdziałania w tym obszarze.
16 stycznia odbyło się spotkanie dziekanów 
wydziałów prawa - uczelni publicznych i nie
publicznych - dotyczące standardu nauczania 
dla kiemnku "prawo". Spotkanie miało miej
sce w Ministerstwie Edukacji Narodowej 
i Sportu, z inicjatywy Rady Głównej. Wziął 
w nim udział profesor Andrzej Jamiołkowski, 
przewodniczący Państwowej Komisji Akredy
tacyjnej, oraz przedstawiciele Ministerstwa. 
Przewodniczył - wspólnie ze mną - ksiądz bi
skup Andrzej Dzięga, dziekan Wydziału Pra
wa, Prawa Kanonicznego i Administracji Ka
tolickiego Uniwersytetu Lubelskiego. Spotka
nie było ważne ze względu na specyfikę kie
runku (realizowany jest w formie jednolitych 
studiów magisterskich), jak i rozbieżne poglą
dy w kwestiach ogólnej liczby godzin oraz ob- 
ligatoryjności przedmiotów kształcenia ogólne
go i kierunkowego. Momentami żywiołowa 
dyskusja nie doprowadziła do konsensusu, jed

nak istnieją przesłanki na osiągnięcie takowe
go na kolejnym spotkaniu dziekanów wydzia
łów prawa pod koniec lutego. Studia na kierun
ku "prawo" przyciągają wielu studentów - stąd 
troska, aby były one prowadzone na należytym 
poziomie. Z drugiej strony, specyfika poszcze
gólnych ośrodków akademickich skłania do ra
cjonalnego sformułowania standardów. Te ele
menty jak i wola szerokiej dyskusji zawsze 
przyświecała Radzie przy współudziale w opra
cowywaniu standardów nauczania.
16 stycznia w godzinach popołudniowych 
uczestniczyłem w spotkaniu Konsorcjum 
Uczelni Niepaństwowych, na zaproszenie rek
tora Mirosława Zdanowskiego, jakie miało 
miejsce w Wyższej Szkole Ubezpieczeń i Ban
kowości w Warszawie. Poinformowałem
0 działalności Rady w ostatnich miesiącach, 
przedstawiłem zarys spraw związanych z no
welizacją listy kierunków studiów oraz standar
dów nauczania, a także odpowiedziałem na py
tania, które dotyczyły głównie dwóch ostatnich 
kwestii. To kolejny sygnał jak ważne są dla 
środowiska akademickiego regulacje określa
jące ramy kształcenia.
20 stycznia odbyło się w Sali Senackiej Uni
wersytetu Warszawskiego seminarium pod ha
słem "Szkolnictwo Wyższe w Polsce", które
go tematem przewodnim był Raport Banku 
Światowego dotyczący Szkolnictwa Wyższego 
w Polsce. Liczne głosy w dyskusji podkreśla
ły potrzebę przygotowania takiego raportu, jed
nak uwypuklały też liczne niedociągnięcia 
przedstawionego dokumentu. Dobrze się stało, 
że pierwsza wersja została poddana ocenie in
stytucji państwowych i środowiska akademic
kiego. Istnieje bowiem szansa, że raport będzie 
rzetelnym źródłem informacji o szkolnictwie 
wyższym w naszym kraju. Jest jednak potrze
ba, aby we względnie krótkim czasie przeka
zać uwagi i wskazać miejsca wymagające po
prawy. Jeśli bowiem zostaną przeoczone błę
dy, dokument - który z pewnością ukaże się
1 będzie brany po uwagę jako źródło informa
cji na świecie - nie będzie sprzyjał zyskaniu 
przez nasze szkolnictwo wyższe należnego 
miejsca w europejskiej i światowej sferze 
kształcenia na poziomie wyższym. Złożyłem 
deklarację o włączeniu się Rady w działania na 
rzecz uaktualnienia i uzupełnienia raportu. 
Druga część seminarium dotyczyła zasad po
zyskiwania kredytów dla szkolnictwa wyższe
go z Banku Światowego, Europejskiego Ban
ku Inwestycyjnego oraz Organizacji na



Rzecz Współpracy Ekonomicznej i Rozwoju 
(OECD). Chociaż rysują się szerokie możliwo
ści pozyskiwania kredytów, trudno będzie 
z nich korzystać wobec uwarunkowań funkcjo
nowania szkolnictwa wyższego - szczególnie 
publicznego - w naszym kraju. Tym niemniej, 
może to być droga ułatwiająca rozwój działal
ności edukacyjnej, szczególnie w przypadku 
uruchamiania komercyjnych form kształcenia. 
W dniach 29-31 stycznia uczestniczyłem 
w Zgromadzeniu Plenarnym KRASP, na które 
zostałem zaproszony przez przewodniczącego, 
profesora Franciszka Ziejkę, oraz organizato
ra spotkania, profesora Tadeusza Wilczoka - 
rektora Śląskiej Akademii Medycznej w Kato
wicach. Pośród wielu omawianych zagadnień 
znalazły się również sprawy mieszczące się 
w obszarze wspólnych z Radą zainteresowań. 
W trakcie sesji dotyczących "Internacjonaliza
cji kształcenia w polskich uczelniach w kon
tekście Procesu Bolońskiego" oraz "Proble
mów szkolnictwa wyższego oraz polityki edu
kacyjnej" znaczna część wystąpień i dyskusji 
skupiała się wokół koncepcji studiów wyż
szych, standardów nauczania, kompatybilności 
naszego szkolnictwa ze szkolnictwem europej
skim, a także polityki państwa w zakresie 
szkolnictwa wyższego. Ponieważ projekt usta
wy "Prawo o szkolnictwie wyższym" zostanie 
niebawem przekazany przez Prezydenta RP do 
Parlamentu, istnieje pilna potrzeba dyskusji 
nad wymienianymi wyżej zagadnieniami. Rada 
przedstawi propozycje rozwiązań w tym zakre
sie do dyskusji po marcowym posiedzeniu ple
narnym. Jedno jest pewne, środowisko akade
mickie oczekuje na porządkujące, a zarazem 
nowoczesne rozwiązania w zakresie edukacji 
na poziomie wyższym, ułatwiające proces 
kształcenia i zapewniające absolwentom na
szych szkół udany start na krajowym i wysoce 
konkurencyjnym europejskim i międzynarodo
wym rynku pracy.

Jerzy Błażejowski

GODNE
ODNOTOWANIA

•  Podziękowanie C aritasu
Na ręce JM Rektora wpłynęło pismo, którego 
treść przytaczamy:
W imieniu Caritas Diecezji Gliwickiej i osób 

potrzebujących pragnę wyrazić wdzięczność za

dar pieniężny w kwocie 717 zł, który został ze
brany podczas koncertu opłatkowego. 
Powyższa kwota zostanie przekazana na doży
wianie młodzieży z ubogich rodzin.
Łączę wyrazy szacunku, Szczęść Boże

Ks. Rudolf Badura 
Dyrektor Caritas Diecezji Gliwickiej"

•  W ychow ankow ie W ydziału  
B udow nictw a sw oim  następcom

♦ Stypendium zagraniczne
Zarząd Stowarzyszenia Wychowanków Wy
działu Budownictwa na swym zebraniu w dniu 
23 maja 2003 r. podjął uchwałę o przyznaniu 
p. Wojciechowi KAZKOWI, studentowi 
IV roku studiów, stypendium w wysokości 
7.500 zł stanowiącego dofinansowanie praktyki 
zagranicznej w Wielkiej Brytanii, realizowanej 
w ramach programu "Leonardo da Vinci". 
Podejmując powyższą uchwałę Zarząd 
uwzględnił osiągane przez p. W. Kazka bardzo 
dobre wyniki w nauce oraz opinię Pani 
Prodziekan dr inż. Barbary Kliszczewicz, 
w której podkreśliła między innymi, że kandy
dat odbył z wynikiem bardzo dobrym jednose- 
mestralne studia w University of Bradford 
w ramach programu Sokrates Erasmus. Tamże 
W. Kazek, jako świetny siatkarz, powołany 
został do Akademickiej Reprezentacji Anglii, 
która zdobyła medal Mistrzostw Wielkiej 
Brytanii, a kandydat otrzymał zaszczytny 
tytuł Sportowca Roku 2002 University of 
Bradford.

♦ Nagrody dla studentów I roku
W dniu 15 grudnia 2003 r. odbyło się uroczy
ste zebranie Zarządu Stowarzyszenia na którym 
wręczone zostały nagrody najlepszym stu
dentom I roku studiów w roku akademickim 
2002/2003. Nagrody te są pokłosiem konkur
su rozpisanego przez Zarządu Stowarzyszenia 
po raz pierwszy w roku akademickim 1999/ 
2000 i kontynuowanego w latach 2000/2001 
oraz 2001/2002.
W minionym roku akademickim 2002/2003 na 
konkurs wpłynęło 9 wniosków z Wydziału Bu
downictwa w Gliwicach i 16 wniosków z Cen
trum Kształcenia Inżynierskiego Rybniku.
Na studiach dziennych dwustopniowych magi
sterskich w Gliwicach nagrody otrzymali:

I nagrodę w wysokości 1.000 zł - 
Marcin WILCZEK, ocena średnia 4,57
II nagrodę w wysokości 600 zł - 
Jolanta JERZYK, ocena średnia 4,48 25
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III nagrodę w wysokości 400 zł - 
Agnieszka LEŚKO, ocena średnia 4,26

Na studiach dziennych inżynierskich CKI 
w Rybniku nagrody otrzymali:

I nagrodę w wysokości 1.000 zł - 
Monika MORAWIAK, ocena średnia 4,88
II nagrodę w wysokości 600 zł - 
Urszula GAJEWSKA, ocena średnia 4,52
III nagrodę w wysokości 400 zł - 
Elżbieta SZAJKOWSKA, ocena średnia 4,45

Wszyscy laureaci nagród pieniężnych za miej
sca od I-III otrzymali ozdobne dyplomy, a po
zostałym uczestnikom konkursu, którzy uzy
skali średnią ze studiów powyżej 4,0, Zarząd 
przyznał bony książkowe o nominałach 100 
i 50 zł. Kwota nagród pieniężnych i książko
wych przyznanych studentom w czwartej edy
cji konkursu wynosi 5.450 zł, zaś łączna kwo
ta nagród przyznanych w dotychczasowych 
konkursach wynosi 22.050 zł.
W uroczystym wręczeniu dyplomów uczestni
czyła Prodziekan Wydziału Budownictwa ds. 
Studenckich dr inż. Barbara Kliszczewicz, 
członkowie Zarządu Oddziału Stowarzyszenia 
Wychowanków oraz wszyscy laureaci konkur
su. W imieniu Zarządu Stowarzyszenia, dyplo
my, nagrody pieniężne oraz bony książkowe 
wręczał nagrodzonym Prezes doc. dr inż. Ste
fan Mercik. Korzystając z okazji złożył on

wszystkim obecnym życzenia świąteczne i no
woroczne.
W części nieoficjalnej przy lampce wina toczy
ła się ciekawa rozmowa dotycząca problema
tyki dydaktycznej Wydziału. Pani Prodziekan 
Barbara Kliszczewicz podkreślała osiągnięcia 
Wydziału w zakresie dwustopniowego systemu 
studiów, realizowanego w ramach programu 
TEMPUS i kontaktów z Uniwersytetami Wiel
kiej Brytanii, Włoch, Portugalii i Danii. W koń
cowej części zebrania Pani Prodziekan podzię
kowała Zarządowi Stowarzyszenia za podjętą 
i kontynuowaną od czterech łat inicjatywę 
i zachęcała studentów do dalszej intensyw
nej nauki i zdobywania wiedzy, które na 
obecnym rynku pracy stanowią podstawowe

wart0Ści' S.

•  U znaw anie d ok um entów  
o w ykszta łcen iu

15 grudnia 2003 r. kierownik Działu Naucza
nia i Spraw Studenckich mgr Danuta Molen
da uczestniczyła w zorganizowanej przez Biu
ro Uznawalności Wykształcenia i Wymiany 
Międzynarodowej w Warszawie, w Minister
stwie Gospodarki, Pracy i Polityki Społecznej 
konferencji na temat zasad uznawalności 
w Polsce zagranicznych dokumentów o wy
kształceniu. Konferencję prowadziła dr hab. 
Ewa Freyberg, podsekretarz stanu w MENiS. 
Pracownicy Biura zapoznali zebranych z aktu
alnymi zasadami uznawalności w Polsce doku
mentów o wykształceniu oraz przedstawili pro
pozycje zmian w systemie uznawania w Pol
sce dokumentów o wykształceniu uzyskanym 
za granicą. Tematyka konferencji obejmowała 
również problem uznawania kwalifikacji zawo
dowych po wejściu Polski do Unii Europejskiej. 
Uznawalność polskich dyplomów podnosi 
atrakcyjność kształcenia w Polsce - także dla 
cudzoziemców - i potwierdza jakość naucza
nia akademickiego. Uznanie kwalifikacji zdo
bytych na polskich uczelniach otwiera ich ab
solwentom drogę do dalszego kształcenia i ka
riery zawodowej na świecie.
W najbliższym czasie nie przewiduje się zna
czących zmian w nostryfikacji dokumentów 
o wykształceniu; zmiany, jakie będą wprowa
dzone po 1 maja 2004 r., będą dotyczyły głów
nie zwolnienia od postępowania nostryfikacyj- 
nego wobec krajów Unii Europejskiej.
Z aktami prawnymi dotyczącymi tego zakresu 
zagadnień można się zapoznać na stronie in
ternetowej www.buwiwm.edu.pl

D. Molenda

http://www.buwiwm.edu.pl


•  N asze hasto
"Ruch to zdrow ie"

Pod tym hasłem grupa entuzjastów turystyki 
systematycznie opracowuje programy środo
wych wycieczek organizowanych przez Sek
cję Emerytów i Rencistów Politechniki Śląs
kiej. Autokarowe wycieczki, które startują za
zwyczaj o godz. 7.30 spod budynku przy 
ul. Konarskiego 18, zapewniają zarówno ko
rzyści zdrowotne - kilkugodzinne spacery przy 
umiarkowanym wysiłku fizycznym, jak rów
nież krajoznawcze i kulturalne, bowiem orga
nizatorzy, jako wytrawni turyści, tak planują 
program, aby czas wycieczki spędzić przyjem
nie i z satysfakcją dla ciała i dla ducha.
W ubiegłym roku w okresie od kwietnia do 
września odbyło się 19 wycieczek w najcie
kawsze tereny i miejsca, będące w zasięgu jed
nodniowej wyprawy autokarowej. Rejon wy
cieczek to Beskid Śląski, Beskid Żywiecki, 
Jura Krakowsko-Częstochowska, ale także 
i kierunek zachodni - Kletno z Jaskinią Nie
dźwiedzią, Góra św. Anny, Bierkowice, Tura
wa, Prudnik i Głogówek. Były także wyciecz
ki w rejon Częstochowy, Krakowa, Pszczyny 
i Cieszyna. Uczestnicy wycieczek mieli okazję 
zobaczyć m.in. Muzeum Chleba w Radzionko
wie, zespół klasztorny na Jasnej Górze, zabyt
ki Głogówka i Prudnika, Muzeum Wsi Opol
skiej, Ojców, Cieszyn, sanktuarium w Łagiew
nikach, opactwo Cystersów w Mogile, Mu
zeum Zamkowe w Pszczynie, a oprócz tego 
mnóstwo zamków, pałaców, klasztorów i in
nych zabytków znajdujących się na trasie wy
cieczki. Trasy zawsze są tak dobierane, aby 
zobaczyć jak najwięcej, a każdy uczestnik do
staje mapkę i opis trasy, który jest małym fol- 
derkiem opisującym teren, zabytki i inne miej
sca godne uwagi - w miarę potrzeb jest w nim 
opis historyczny, krajoznawczy, a nawet geo
logiczny.
Jakość turystyczno-krajoznaczą wycieczek 
gwarantuje skład zespołu przygotowujące
go programy: prof. T. Kapuściński, dr 
M. Bietkowski, dr A. Bulkowska, doc. Z. Ci- 
chowska - wszyscy to wytrawni turyści i mi
łośnicy krajobrazu, historii i kultury. 
Organizatorzy zapraszają chętnych do uczest
nictwa i wpółdziałania przy programowaniu 
wycieczek w nowym sezonie. Redakcja ze 
swej strony dorzuca hasło uzupełniające: "Wie
le radości przy niewielkim koszcie!"

Red.

•  N agroda dla W ydziału  
B udow nictw a

W czasie VI Wielkiej Gali Budownictwa, któ
ra odbyła się 15 listopada 2003 r. w Operze 
Śląskiej w Bytomiu, wręczono Wielkie Nagro
dy Prezydenta Izby Budownictwa z Siedzibą 
w Katowicach. Jest to prestiżowe wyróżnienie 
przyznawane raz w roku podmiotom bądź oso
bom, które osiągnęły najwyższy poziom świad
czonych usług lub realizacji produkcji wyro
bów dla budownictwa, doprowadziły swym 
działaniem do wzrostu satysfakcji klientów 
oraz osiągnęły znaczny sukces rynkowy i szko
leniowy.
Wielką Nagrodę Prezydenta Izby w dziedzi
nie osiągnięć naukowo-wdrożeniowych 
przyznano Wydziałowi Budownictwa Poli
techniki Śląskiej za nowoczesny, zmodernizo
wany, zgodny z europejskimi standardami sys
tem studiów, w ramach realizowanego w latach 
1998-2001 projektu TEMPUS pt. BESTSYS. 
Projekt ten realizowany był we współpracy 
z sześcioma uniwersytetami z Wielkiej Bryta
nii, Włoch, Danii, Portugalii i Danii, przy zna
czącym wsparciu finansowym Komisji Euro
pejskiej. Dwustopniowy system studiów wpro
wadzony na Wydziale Budownictwa przewidu
je dwa następujące po sobie cykle kształcenia 
na poziomie inżynierskim i magisterskim, se
mestralną praktykę zawodową oraz problemo
we ukierunkowanie studiów (projekty zintegro
wane). Wydział uzyskał akredytację Państwo
wej Komisji Akredytacyjnej.
Nagrodę w postaci statuetki projektu Zbignie
wa Brachmańskiego wręczyła Prezydent Izby

Budownictwa, poseł na Sejm RP, Pani Barba
ra Blida (na zdjęciu: nagrodę odbiera dr hab. 
inż. Stanisław Majewski, prof. PŚ1. - Dziekan 
Wydziału Budownictwa).

B. Kliszczewicz
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G E F oundation
GE Foundation, instytucja charytatywna powo
łana przez The General Electric Company 
(GE), ogłasza nowy unikalny w Polsce pro
gram stypendialny. W ramach programu sty
pendia otrzyma 15 wybitnych studentów trze
ciego roku kierunków ekonomicznych, infor
matycznych, technicznych i zarządzania z pię
ciu wybranych polskich uczelni (Politechnika 
Wrocławska, Uniwersytet Gdański, Politechni
ka Gdańska, Politechnika Łódzka i Politechni
ka Śląska). Zwycięzcy konkursu otrzymają
- stypendium w wysokości 1200 dolarów ame
rykańskich przez trzy kolejne lata
- możliwość uczestniczenia w różnych spotka
niach, w tym w dorocznym seminarium
- nowy, przedłużony termin: luty 20 2004 r. 
Warunki udziału w programie oraz formularz 
zgłoszeniowy znajdują się na stronie interne
towej organizatora, z którym można skontak
tować się telefonicznie, pocztą elektroniczną 
lub zwykłą:

Web: www.iie.hu
E-mail: iie@iie.hu
Institute of International Education
European Office
Vigyazo F. u. 4.
1051 Budapest, Hungary 
Tel.: (36 1)472 2250 
Fax.: (36 1)472 2255 

Dodatkowe informacje na temat GE Founda
tion i General Electric Company: 

www.gefoundation. com 
www.ge.comwww.ge.pl

Valeria Szabo 
Program Coordinator

•  Spotkan ie now oroczne PT E T iS
W dniu 27 stycznia br. w Klubie Pracowników 
Politechniki Śląskiej odbyło się tradycyjne spo
tkanie noworoczne członków Oddziału Gliwic- 
ko-Opolskiego Polskiego Towarzystwa Elek
trotechniki Teoretycznej i Stosowanej. W spo
tkaniu wzięli udział członkowie - pracownicy 
Politechnik Śląskiej i Opolskiej, oraz z przemy
słu, pracujący w obszarze szeroko rozumianej 
elektrotechniki. Część oficjalną spotkania prowa
dził przewodniczący Oddziału, prof. dr hab. inż. 
Marian Pasko, który serdecznie przywitał 
wszystkich przybyłych gości. Po krótkim powi
taniu zgromadzeni uczcili minutą ciszy pamięć 
zmarłej dr inż. Anny Skrzywan-Kosek, która

odeszła od nas po ciężkiej chorobie tuż przed 
Świętami Bożego Narodzenia. Dla PTETiS jest 
to ogromna strata, trudna do zapełnienia. Pani 
dr inż. Skrzywan-Kosek przez wiele lat pełni
ła funkcję skarbnika w naszym Oddziale 
i członka zarządu Oddziału. Pozostanie na za
wsze w naszej pamięci.
W trakcie spotkania zostały wręczone nomina
cje 19 nowym członkom PTETiS z terenu Od
działu.
Tradycyjnie została wręczona nagroda za naj
ciekawszy artykuł opublikowany w Zeszytach 
Naukowych Politechniki Śląskiej serii "Elek
tryka", "Automatyka" i "Elektronika" oraz Po
litechniki Opolskiej serii "Elektryka". W tym 
roku Jury uznało za najciekawszy artykuł opu
blikowany w Zeszycie Naukowym Politechni
ki Śląskiej "Automatyka" nr 138, 2003 r., 
pt. "Sterowanie prędkością i kątem toru samo
lotu w ruch podłużnym" autorstwa mgr inż. Ro
mana Czyby i prof. dr hab. inż. Mariana Bła
chuta z Instytutu Automatyki. Nagroda w po
staci okolicznościowego dyplomu oraz akwa
reli gliwickiego artysty związanego z Politech
niką Śląską - dra Mariana Bietkowskiego zo
stała przyznana zgodnie z przyjętymi zasada
mi mgrowi Romanowi Czybie, natomiast oko
licznościowy dyplom otrzymał prof. Marian 
Błachuta.

http://www.iie.hu
mailto:iie@iie.hu
http://www.gefoundation
http://www.ge.comwww.ge.pl


Spotkanie zostało uświetnione koncertem gita
rowym wykonanym przez Sławomira Knasia, 
który na wstępie razem ze zgromadzonymi go
śćmi zaśpiewał kolędy, następnie wykonał wią
zankę lirycznych pieśni pod nazwą "Róża 
wspomnień”. Znakomite wykonanie dostarczy
ły uczestnikom spotkania niezapomnianych 
przeżyć artystycznych.
Następnie w miłej i serdecznej atmosferze 
odbyło się spotkanie towarzyskie. Okolicz
nościowy toast wzniósł jeden z seniorów To
warzystwa, prof. zw. dr hab. inż. Władysław 
Paszek, który nawiązał do jednego z utwo
rów wykonanego przez Sławomira Knasia, 
a mianowicie "Chwilo, trwaj\”.
A potem długo w licznych podgrupach dys
kutowano nie tylko o PTETiSie i jego przy
szłości.

M. Pasko

KULTURA
•  Koncert w Klubie
Z koncertem noworocznym zawitała do Klu
bu Pracowników Politechniki Śląskiej Elżbie
ta Towarnicka, jedna z najwybitniejszych 
polskich sopranistek. Artystka ukończyła kra
kowską Akademię Muzyczną w klasie Barba
ry Walczyńskiej. Towarnicka jest dobrze zna
na publiczności w Polsce, jak również za gra
nicą. Brała udział w wielu festiwalach muzycz
nych takich jak Warszawska Jesień, Wratisla- 
via Cantans czy Muzyka w Starym Krakowie. 
Za granicą zaś można było jej posłuchać w 
Niemczech, we Włoszech, we Francji, w Ro
sji, w USA, w Kanadzie i w Argentynie. Na
leży również dodać, iż Elżbieta Towarnicka jest 
laureatką I Nagrody Ogólnopolskiego Konkur
su Wokalistów Operowych im. Adama Didura 
w Bytomiu.
Zgromadzona w Klubie publiczność miała oka
zję usłyszeć dzieła skomponowane przez Giu
seppe Verdiego, Maurice Ravela, jak również 
przez polskich kompozytorów - Karola Szyma
nowskiego i Mieczysława Karłowicza. Słucha
cze koncertu za piękny występ nagrodzili Elż
bietę Towamicką i towarzysząca jej Janinę 
Werner (fortepian) gromkimi brawami i nie 
pozwolili zejść bez bisów artystkom ze sceny. 
Ponieważ Koncert Noworoczny odbył się

w okresie świątecznym, na bis publiczność 
usłyszała kolędy.

•  Wystawa w Klubie
Pierwszą wystawą w roku 2004 w Galerii Klu
bu Pracowników Politechniki Śląskiej była

ekspozycja prac Tomasza Hapki. Artysta ten 
jest absolwentem ASP w Krakowie, Wydział 
Architektury Wnętrz. Na co dzień zajmuje się 
realizacją wnętrz mieszkalnych, hotelowych, 
biurowych oraz handlowych. Projektuje rów
nież meble, oprawy oświetleniowe i formy 
przestrzenne.
Prace pokazane w Galerii Klubu przedstawiają 
portrety znanych artystów sceny polskiej oraz 
kompozycje nie inspirowane bezpośrednio 
przez naturę. Portrety artystów polskich po
chodzą z cyklu, jaki realizuje Tomasz Elapka. 
Postacie uwiecznione na obrazach są związa
ne z Narodowym Starym Teatrem w Krakowie, 
wśród nich Anna Dymna, Kazimierz Kutz czy 
Krystian Lupa.

A. Rutkowska

■ S za ch y
♦ Zespół Seniorów AZSu Politechniki Śląs
kiej Gliwice uczestniczy w rozgrywkach Pu
charu 80-lecia Śląskiego Związku Szachowe
go. W dniach 10-11 stycznia br. odbyła się 
czwarta runda, w której AZS grał z pierwszo
ligowym zespołem Rzemiosło Racibórz. Mecz 
zakończył się zwycięstwem akademików 4:2, 
co dało im awans do półfinału.
Zwycięstwo wywalczyli: Jacek Dubiel, Adrian 
Wiśniewski, Michał Tworuszka, Dariusz Sma-
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gacz, Michał Flasiński, Piotr Stefanek i Alek
sandra Wojciechowska.
W następnym meczu - 14 marca w Szopie
nicach - akademicy zmierzą się z KSz 
HetMaN Szopienice, również pierwszoligow
cem.

♦ Rozpoczęły się rozgrywki juniorów na 
szczeblu wojewódzkim. Uczestniczy w nich 
11 drużyn, w tym rezerwy AZS Politechniki 
Śląskiej Gliwice. W sześcioosobowych zespo
łach uczestniczą dwaj juniorzy starsi (do lat 
18), dwaj juniorzy młodsi (do lat 14), junior
ka starsza i juniorka młodsza. Każda drużyna 
ma do rozegrania 10 meczów. Rozgrywa się je 
na sesjach, tzw. kotłach, gdzie przyjeżdżają 
wszystkie drużyny i rozgrywają po kilka me
czów.
Pierwsza sesja odbyła się w dniach 10-11 
stycznia w Zabrzu-Grzybowicach. Podczas niej 
zespół AZS II Politechnika Śląska Gliwice 
zanotował w trzech spotkaniach dwa zwycię
stwa i jeden remis. Dało im to na razie drugie 
miejsce.
Kolejną sesję zaplanowano w Rybniku, 
w dniach 7-8 lutego br.

♦ Także seniorzy rozpoczęli rozgrywki na 
szczeblu wojewódzkim, a wśród 20 drużyn są 
rezerwy AZS Politechniki Śląskiej. Sześciooso
bowe zespoły - w każdym jedna kobieta - roz
grywają mecze podczas sesji, a każda z drużyn 
ma do rozegrania 9 meczów. Zespół AZS II Po
litechniki Śląskiej, który w tym sezonie broni 
po raz drugi tytułu drużynowego mistrza Śląs
ka, wygrał na razie wszystkie trzy mecze i pro
wadzi w rozgrywkach.
Kolejna sesja odbędzie się w dniach 6-7 mar
ca br. w Niedobczycach.

J. Kocela

■ J u d o
♦ W dniach 17-18 stycznia br. w hali 
Czarnych Bytom zostały rozegrane Mistrzo
stwa Śląska juniorów, juniorów młodszych 
i młodzików (dziewcząt i chłopców), z udzia
łem 457 zawodników z 25 klubów wojewódz
twa śląskiego. Zawody stały na wysokim po
ziomie, ponieważ zawodniczy województwa 
śląskiego należą do czołowych zawodników 
w Polsce.
Nasza młodzież zdobyła 6 złotych, 8 srebrnych 
i 19 brązowych medali, co raduje serca trene
rów: Czesława Garncarza, Tadeusza Połom

skiego, Waldemara Stochelskiego i Eugeniusza 
Olejniczaka.

♦ 31 stycznia br. rozegrano w Bytomiu 
eliminacje juniorów i juniorek do Ogólnopol
skiego Turnieju z udziałem 197 zawodników 
i zawodniczek z 32 klubów, z województw: 
śląskiego, świętokrzyskiego, podkarpackiego 
i małopolskiego. Reprezentanci naszej Uczel
ni zajęli 3 pierwsze, jedno drugie i 2 trzecie 
miejsca.

Cz. Garncarz

■ A k a d em ick ie  
M istrzo stw a  Ś lą sk a

♦ ... w narciarstwie i snowboardzie
Ze śniegu w styczniu najbardziej cieszyli się 
wszyscy miłośnicy białego szaleństwa. Dzięki 
temu, że nie brakowało białego puchu na sto
kach można było bez problemu przeprowadzić 
zawody (15 stycznia 2004 r.) o tytuł najlep
szych alpejczyków wśród śląskiej braci stu
denckiej. Zawody tradycyjnie już rozegrano na 
Stożku w Wiśle. Wśród najlepszych znalazła 
się tylko jedna nasza reprezentantka Agniesz
ka Bemas, która zajęła II miejsce w slalomie 
gigancie.
W klasyfikacji drużynowej nasza uczelnia za
jęła następujące miejsca:
- slalom gigant kobiet II miejsce,
- slalom gigant mężczyzn IV miejsce,
- snowboard mężczyzn II miejsce.
Po sesji egzaminacyjnej wszyscy śląscy stu
denci jeszcze raz staną na stoku, by rozegrać 
zawody w ramach Akademickich Mistrzostw 
Śląska.

♦ ... w badmintonie
Bez względu na aurę 24 stycznia br. odbyły się 
Akademickie Mistrzostwa Śląska w badminto
nie. Do zawodów przystąpiło 6 uczelni z regio
nu. Niestety na turnieju zabrakło żeńskiej re
prezentacji naszej Uczelni. A oto, jakie wyni
ki uzyskali nasi studenci:
- gra pojedyncza mężczyzn:

V-VIII m. Marek Salamak
oraz Artur Madeja;

IX-XVI m. Piotr Dereń
oraz Piotr Bochenek,

- gra podwójna mężczyzn:
III m. Dereń/Madeja.

W klasyfikacji mężczyzn wyniki poszczegól
nych zawodników dały miejsce drużynowe 
w środku stawki.



„TAFLA” 
z a p ra s z a :

♦ ... w futsalu - podsumowanie
Piłkarze nożni zakończyli już bój o miano naj
lepszych w naszym województwie. W tego-

ląc jego budowę na dwa etapy. Pierwszy pole
gał na uruchomieniu nowego sposobu mroże
nia lodu i wybudowaniu całkowicie nowej pły

ty o wymiarach 60x30 m. Drugi etap, 
rozpoczęty w 2003 roku, obejmował 
przykrycie całego obiektu oraz całko
wity remont budynku administracyj
nego.
Wcześniej jednak Politechnika i 
Urząd Miejski podpisały porozumie
nie, w którym Uczelnia zobowiązała 
się dofinansować budowę kwotą 
200.000 zł oraz pełnić w dalszym cią
gu rolę gospodarza obiektu.
21 grudnia 2003 roku uroczystym 
przecięciem wstęgi przez Prezy
denta Miasta prof. Zygmunta 
Frankiewicza i JM Rektora prof. 
Wojciecha Zielińskiego zostało 

otwarte kryte lodowisko "Tafla", które swo
im wyglądem nic a nic nie przypomina po
przedniego lodowiska. Jedynie miejsce, na któ
rym stoi ten nowoczesny obiekt, pozostało to
samo.
Miastu, a szczególnie dzieciom i młodzieży - 
również akademickiej, przybył piękny obiekt, 
który może być wizytówką współpracy Uczel
ni i Miasta. Korzyści są obopólne: Politechni
ka może zaoferować studentom całoroczną re
kreację na łyżwach, a miasto ma sprawdzone
go gospodarza, który przez wiele lat prowadząc 
poprzedni obiekt wykazał, że jest do tego zna
komicie przygotowany.
Ośrodek Sportu Politechniki Śląskiej bardzo 
dynamicznie rozwija działalność sportowo-re
kreacyjną nie tylko dla studentów Politechni
ki, ale także wychodzi z wieloma ofertami do 
mieszkańców Gliwic, a szczególnie młodzieży,

rocznej edycji Akademickich Mistrzostw Śląs
ka studenci rozegrali 7 meczów podczas trzech 
turniejów. Nasza reprezentacja tylko raz zremi
sowała, z AWF Katowice, a pozostałe mecze 
zawsze kończyły się wygraną gliwiczan. Tak 
więc kolejny raz to nasza reprezentacja zdobyła 
tytuł mistrzowski.

A. Rutkowska

Najpierw trochę historii...
Pierwszego stycznia 1993 roku Politechnika 
Śląska przejęła w dzierżawę wysłużone obiekty 
sportowe po byłym OSiRze, w tym również lo
dowisko "Tafla", które wtedy stało nieczynne 
ze względu na fatalny stan technicz
ny i nieopłacalność użytkowania ta
kiego obiektu. Powołany w grudniu 
1992 roku przez Senat Politechniki 
Śląskiej Ośrodek Sportu tak energicz
nie przystąpił do uruchomienia - po
trzebnego zarówno Miastu, jak i mło
dzieży akademickiej - obiektu, że po 
23 dniach lodowisko ruszyło pełną 
parą i było eksploatowane do 2000 
roku. W końcu jednak, ze względu na 
realne zagrożenie środowiska, lodo
wisko zostało zamknięte.
Urząd Miejski przystąpił do realiza
cji projektu krytego lodowiska, dzie
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która ochoczo korzysta ze starannie utrzyma
nych obiektów Politechniki.

K. Czapla
Jak zapewnia dyrektor Ośrodka 
Sportu dr K rzysztof Czapla, na 
lodowisku, oprócz popularnych 
ślizgawek, będzie rozwijane łyż
wiarstwo figurowe i curling (warto 
pamiętać, że je s t to dyscyplina 
olimpijska). Jest wielce prawdo
podobne, że w październiku Ośrodek 
będzie organizatorem Międzyna
rodowych Mistrzostw Polski w tej 
dyscyplinie. Życzymy powodzenia  
w staraniach, łaskawych sponsorów 
i sukcesów sportowych!

Red.

UW zapewniają uczestnikom wiele 
innych atrakcji. Spotkanie ze znanymi 
żeglarzami i koncert szantowy, to 
tylko część imprez.

Eliminacje Polskie m ają dwa 
zasadnicze cele. Pierwszym z nich 
jest wyłonienie najlepszej załogi, 
która otrzyma tytuł Reprezentacji Pol
ski i będzie startować w rozgrywa
nych we Francji Mistrzostwach. Dru
gim, równie ważnym celem jest 
popularyzacja żeglarstwa oraz inte

gracja środowiska studenckiego - uczestnika
mi regat będą przedstawiciele uczelni

32

STUDENCKIE
ŻEGLARSKIE

MISTRZOSTWA
ŚWIATA

Chociaż sezon narciarski jeszcze 
w pełni, warto już pomyśleć o innych 
sportach. Dla lubiących wiatr, wodę 
i przygodę, czyli żeglarstwo, 
tegoroczny sezon zapowiada się 
naprawdę ciekawie, zwłaszcza dla 
studentów. W dniach 12-16 maja 
2004 r. odbędą się Eliminacje 
Polskie do Studenckich Żeglarskich 
M istrzostw Świata (SYWoC).
Oprócz wyścigów organizatorzy - 
Sekcja Żeglarska AZS UW, Jacht 
Klub Akademii Morskiej w Gdyni 
oraz Zarząd Samorządu Studentów

z całej Polski, a to po prostu oznacza dobrą 
zabawę!
Pierwszy raz polska ekipa (z Politechniki 
Gdańskiej) startowała w regatach w 1989 roku 
i otrzymała wówczas nagrodę Fair Play. W tym 
roku o wyjazd na 25 jubileuszow ą edycję 
Mistrzostw będzie rywalizować 12 załóg. 
Udział w SYWoC jest potwierdzeniem 
umiejętności żeglarskich, wyróżnieniem i nie



zapomnianą przygodą, nie tylko żeglarską. Jest 
to także fantastyczna okazja do poznania 
studentów dosłownie z całego świata.
Co więc zrobić, aby pojechać do Francji? Naj
pierw trzeba wygrać Eliminacje Polskie, a jesz
cze przed tym należy zgłosić swój udział 
i oczywiście spełniać regulaminowe wymaga
nia. Oto one: załoga musi się składać z 4 osób, 
w tym minimum jedna kobieta, wszyscy muszą

być studentami jednej uczelni. Poza tym nale
ży wpłacić 1000 zł wpisowego (od załogi) 
i oczywiście umieć żeglować, tzn. skipper musi 
posiadać patent przynajmniej sternika jachto
wego.
Zainteresowani znajdą więcej informacji na 
stronie www. El im inacjePolsk.ie.prv. p l

Urszula Rodak 
AZS UW

WSPOMNIENIE 
O PANI HANCE

W dniu 18 grudnia 2003 r., tuż przed Świętami Bożego Narodzenia, 
odeszła od nas po ciężkiej chorobie dr inż. Anna Skrzywan-Kosek. 
Politechnika Śląska, a w szczególności Wydział Automatyki, Elek
troniki i Informatyki, straciła cenionego pracownika głęboko zaan
gażowanego zarówno w sprawy Instytutu Automatyki, w którym pra
cowała, jak również w sprawy Wydziału Automatyki, Elektroniki 
i Informatyki, oraz całej Uczelni.

Z Politechniką Śląską była związana od 1955 r., kiedy to, będąc 
jeszcze studentką, została zatrudniona na stanowisku asystenta 
w Katedrze Podstaw Elektrotechniki, kierowanej wówczas przez 
prof. Stanisława Fryzego. Przez pierwsze sześć lat swojej kariery 

pracowała pod kierunkiem i w bliskim otoczeniu olbrzymiego autorytetu naukowego i moralnego, 
jakim był prof. Stanisław Fryzę. Miało to istotny wpływ na ukształtowanie się jej osobowości 
i wyznawanego przez nią systemu wartości. W tym systemie wartości takie walory jak dążenie 
do poznawania prawdy, rzetelność, uczciwość, sumienność, pracowitość, a przy tym skromność, 
odgrywały zasadniczą rolę. Zresztą te cechy jej osobowości musiała również częściowo wynieść 
z domu. Jej ojciec przed wojną był wysokim oficerem Wojska Polskiego i po wojnie, nie mogąc 
wrócić do kraju, pozostał w Londynie. Po roku 1970, kiedy pojawiły się możliwości odwiedzania 
ojca w Londynie, pani Flanka (tak ją  powszechnie nazywaliśmy) prawie z każdej podróży do 
Londynu przywoziła zakazane w tym czasie w kraju książki poświęcone takim tematom tabu 
jak zbrodnia katyńska, czy też nieludzkie warunki życia Polaków wywiezionych na Syberię. 
Książki te następnie wypożyczała współpracownikom i w ten sposób dowiadywaliśmy się z nich 
o szczegółach naszej tragicznej historii. Nie trzeba chyba wspominać, że tego rodzaju działalność 
pani Hanki prowadzona w tych czasach mogła mieć, w razie ujawnienia, poważne konsekwencje 
dla jej kariery akademickiej. Dla pani Hanki jednak sprawą ważniejszą od jej kariery było 
mówienie prawdy.
Dr A. Skrzywan-Kosek była wyróżniającym się dydaktykiem, a jej wykłady cieszyły się dużym 
powodzeniem wśród słuchaczy. Była łubiana przez studentów pomimo tego, że stawiała im 
wysokie wymagania. Cieszyła się dużym uznaniem wśród pracowników Uczelni. W rezultacie 
przez pięć kadencji w latach 1984-1999 była delegatem do Senatu z grupy nauczycieli 
akademickich mebędących profesorami. W tym okresie była członkiem trzech różnych Komisji 
Senackich, w każdej z nich przez kilka kadencji. Przez trzy kadencje w latach 1981-1987 była 
w Radzie Wydziału AEiI przedstawicielem z grupy nauczycieli akademickich niebędących 
profesorami. Pełniła także wiele innych funkcji wymagających kwalifikacji i zaufania. W latach
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w Instytucie Kompleksowych Systemów Sterowania oraz w Instytucie Automatyki Wydziału 
AEil. W latach 1975-2000 była redaktorem działowym Wydawnictwa Politechniki Śląskiej, 
w latach 1980-82 członkiem Komisji Dyscyplinarnej dla Studentów, od 1984 r. członkiem Zarządu 
Pracowniczej Kasy Zapomogowo-Pożyczkowej, a od 1972 r. członkiem Zarządu Oddziału 
Gliwickiego Polskiego Towarzystwa Elektrotechniki Teoretycznej i Stosowanej, pełniąc 
kilkakrotnie funkcję skarbnika Oddziału. Przez trzy kadencje była członkiem Komisji Rewizyjnej 
NSZZ Solidarność w Politechnice Śląskiej, ostatnio będąc jej przewodniczącą.
Dla pani Hanki nie istniało pojęcie "braku czasu", "okoliczności niemożliwych do pogodzenia , 
"odrabiania pańszczyzny". Wszystkie funkcje, nie przynoszące z reguły żadnych profitów, pełniła 
z poczuciem obowiązku działania na rzecz środowiska, w którym żyła i pracowała, oraz chęci 
pomocy współpracownikom. Była animatorem i współorganizatorem wszelkiego rodzaju 
nieformalnych spotkań, których celem było tworzenie i podtrzymywanie dobrej atmosfery 
w zespołach ludzkich, w których działała.
Dr Anna Skrzywan-Kosek była odznaczona Krzyżem Kawalerskim Orderu Odrodzenia Polski 
w 1989 r., Złotym Krzyżem Zasługi w 1976 r., Odznaką "Zasłużony dla Politechniki Śląskiej" 
w 1978 r., Medalem XXV lat PTETiS w 1986 r., Medalem "Pięćdziesięciolecie Politechniki 
Śląskiej" w 1995 r. oraz Srebrnym Medalem "Region Śląsko-Dąbrowski NSZZ Solidarność" 
w 2000 r., a także Medalem Prof. Fryzego, którego już nie zdążyła odebrać.
Teraz, kiedy odeszła, wszyscy czujemy, że już nigdy nie będzie jak dawniej, bo pustki po pani 
Hance nie da się wypełnić.

Koleżanki i koledzy 
Z Wydziału A E il i Elektrycznego

KRONIKA ŻAŁOBNA
■ W dniu 5 stycznia 2004 roku zmarł 
dr inż. S tan isław  B al, wybitny specjalista 
w dziedzinie ciekłych węglopochodnych, autor 
licznych prac naukowo-badawczych, współ
autor patentów i wdrożeń w zakładach prze
mysłu koksochemicznego, wychowawca wielu 
roczników inżynierów chemików, związany 
z Politechniką Śląską w latach 1956-1971.
W pamięci wszystkich, którzy się z nim 
zetknęli, pozostanie jako człowiek niezwykle 
życzliwy, wyrozumiały, skromny i wielkiej 
dobroci, o dużym autorytecie moralnym. 
Uroczystości pogrzebowe odbyły się 9 stycznia 
na Cmentarzu Centralnym w Gliwicach.

■ W dniu 23 stycznia 2004 roku zmarł nagle 
w wieku 61 lat dr inż. M arceli M azur,

starszy wykładowca Katedry Spawalnictwa 
Wydziału Mechanicznego Technologicznego, 
specjalista w dziedzinie technologii spa
walniczych, związany z Politechniką Śląską od 
1967 roku.
Był nauczycielem akademickim cenionym i 
łubianym przez studentów, współpracowników 
i przełożonych, autorem wielu książek, arty
kułów i patentów.
Za wzorową i zaangażowaną pracę dy
daktyczną i naukowo-badawczą został wy
różniony m.in. Złotym Krzyżem Zasługi, 
Odznaką "Zasłużony dla Politechniki Śląskiej" 
oraz nagrodami JM Rektora.

Uroczystości pogrzebowe odbyły się 27 stycz
nia na Cmentarzu Centralnym w Gliwicach.
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Opracowanie redakcyjne: mgr inż. Bogusław Szewc, Instytut Elektroenergetyki i Sterowania Układów Pol. SL, 
Gliwice, ul. B. Krzywoustego 2, p. 618, tel. 237 16 93, 237 14 81, e-mail: bszewc@polsl.gliwice.pl 
Fotografie w nadesłanych m ateriałach są  zamieszczane na odpow iedzialność autora korespondenci i 
Edycja sieciowa: U RL:http://w w w .polsl.gliw ice.pl/alm arm ater/biuletyn/index.htm l

Łamanie komputerowe i druk: Zakład Graficzny Politechniki Śląskiej, Gliwice ul. Kujawska 1, tel. 237 21 97 
zam. 37/04 600 egz.
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Godło Promocyjne

Śląski Oskar 2003
Kapituła Godła Promocyjnego „Śląski Oskar ” 
po przeprowadzeniu procedury kwalifikacyjnej 

niniejszym aktem nadaje:

Politechnice Śląskiej 
w Gliwicach

status godnej tego, co na Śląsku najlepsze 
i co dla Śląska najlepsze



Wyprawa na Chan Tengri
l ip iec s ie rp ień 2003 

(kontynuacja notatki zamieszczonej w poprzednim numerze)

Janusz Baranek odpoczywający w bazie głównej po powrocie z akcji górskiej
Fot. A. Życzkowski

Widok z bazy głównej (4000 m)

Fot. A. Życzkowski

Andrzej Życzkowski na Przełęczy Zachodniej 
(6000 m), oddzielającej Chan Tengri od Piku 

Czapajewa
Fot. J. Baranek


